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اقتصادی

در حالی که بیش از ۴.۵ میلیون فارغ التحصیل دانشگاهی بیکار در ایران داریم، 
خسارتی که از محل تحصیلکردگان بیکار به کشور وارد می شود قابل محاسبه 
نیست. برابر آمارها ۲۰ درصد فارغ التحصیلان دانشگاهی بیکارند و دلیل این امر 
ضعف مهارت آموزی و فقدان مهارت لازم برای حضور و رقابت در بازار کار است.

به گزارش ایسنا، بر اساس گزارش مرکز آمار ایران در حالی که در بهار سال 
گذشته نرخ بیکاری افراد دارای آموزش عالی ۲۰ درصد بوده این میزان در بهار 
امسال به ۲۰.۶ درصد رسیده و از رشد بیکاری تحصیلکردگان خبر می دهد. 
بیش از دو دهه است که با هجمه  فارغ التحصیلان بیکار در کشور مواجهیم و روز 

به روز به تعداد جمعیت بیکار افزوده می شود.
ابوالحسن فیروزآبادی ـ قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تایید 
بیکاری ۲۰ درصدی تحصیل کردگان می گوید: امروز با فارغ التحصیلانی مواجهیم 
که وقتی وارد بازار کار می شوند، مهارت لازم برای رقابت، ماندن و کار کردن 
در یک فضای رقابتی را ندارند و دچار مشکل می شوند به همین دلیل باید در 
تمام سطوح آموزشی و زندگی تا قبل از ورود به بازار کار یک مداخله استراتژیک 
داشته باشیم. وی ضعف در مهارت آموزی را علت بیکاری بخش اعظمی از فارغ 
التحصیلان می داند و می گوید: نمی توان این حقیقت  را نادیده گرفت که جامعه 
به ساختارهای آموزش مهارتی نوین نیاز دارد تا بتواند همگام با سایر جوامع مسیر 
پیشرفت را طی  کند به همین دلیل مهارت آموزی در دوران تحصیلات تکمیلی 

باید بیش از پیش مورد توجه مسئولان قرار گیرد.
قائم مقام وزیر کار با اشاره به رشد اقتصادی کشورها و تحولات بازارهای جهانی 

بر لزوم حرکت به سمت مهارت آموزی تاکید دارد.
او می گوید: در حال حاضر رقابت فشرده ای در بازار کار وجود دارد به نحوی که 
سالانه یک میلیون نفر به بازار کار اضافه می شود، در حالی که جامعه مصرفی 
و اقتصاد کشور به این اندازه بزرگ نشده است لذا باید نظام آموزش مبتنی بر 

اشتغال و مهارت را گسترش دهیم.
به گزارش ایسنا، صندوق بین المللی پول در گزارش اخیری که از چشم انداز 

اقتصاد جهان در ماه های باقیمانده از سال های ۲۰۱۷ و همچنین ۲۰۱۸ منتشر 
کرده پیش بینی کرده که نرخ بیکاری ایران از ۱۲.۵ درصد در سال ۲۰۱۶ به 
۱۲.۴ درصد در هر دو سال ۲۰۱۷ و ۲۰۱۸ خواهد رسید که به نوعی ثبات 

نسبی در نرخ بیکاری کشور را نشان می دهد.
گزارشی که مرکز آمار ایران نیز طی روزهای اخیر از نتاریج آمارگیری نیروی  کار 
در تابستان ۱۳۹۶ و بررسی نرخ بیکاری افراد ۱۰ ساله و بیشتر منتشر کرده، نرخ 

بیکاری در تابستان امسال را  ۱۱.۷ درصد اعلام کرده است.
جمعیت بیکار در بهار سال ۱۳۹۵ حدود ۳ میلیون و ۱۴۹ هزار و ۶۸۲ نفر بوده 
که در بهار سال جاری به ۳ میلیون و ۳۶۶ هزار و ۹۷۳ نفر رسیده و رشد ۶.۹ 

درصدی داشته است.
نرخ بیکاری جوانان ۲۹ - ۱۵ ساله نیز حاکی از آن است که ۲۴.۴ درصد از 
جمعیت فعال ۲۹- ۱۵ ساله بیکار بوده اند و  این شاخص در بین زنان نسبت به 

مردان و در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بیشتر بوده است.
در حال حاضر خسارتی که از محل فارغ التحصیلان بیکار به کشور وارد می شود 
قابل محاسبه نیست. بیش از ۴.۵ میلیون فارغ التحصیل دانشگاهی بیکار داریم 
و به گفته وزیر کار سالانه یک میلیون نفر هم وارد بازار کار می شوند. به اعتقاد 
کارشناسان ۶۰ درصد بیکاران در دو سال آینده را فارغ التحصیلان دانشگاهی 
تشکیل می دهند. بیکاری فارغ التحصیلان در سال های اخیر به یک چالش 
اساسی تبدیل شده؛ چالشی که در نتیجه افزایش بیش از حد ظرفیت دانشگاه ها 

و مراکز آموزش عالی و رشد روز افزون جمعیت تحصیلکرده بوده است.
علی اکبر لبافی می گوید: در حالی که ۵۸ درصد جویندگان کار فارغ التحصیل 

دانشگاهی هستند تنها امکان جذب ۲۰ درصد آنها وجود دارد.
او تاکید دارد که با چنین روندی انطباق میان کار و جوینده کار اتفاق نمی افتد 
و با وجود مشاغلی که متقاضی کار ندارند در آینده نزدیک دچار بحران شده و 
تا سالهای سال فارغ التحصیلان بیکاری را خواهیم داشت که آمادگی حضور در 

برخی مشاغل را با توجه به نوع و ماهیت آن ندارند.

به گفته این کارشناس بازار کار، افزایش ظرفیت دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی، به عدم تعادل بین فرصت های شغلی موجود و نیاز واقعی بازار کار و 
جمعیت فارغ التحصیل دانشگاهی منجر شده و سیاستهایی که بعضا در بازار کار 

در پیش گرفته می شود زمینه کاهش میزان اشتغال را فراهم می کند.
به گزارش ایسنا، بر اساس آمارها در بخش صنعت نوع و ماهیت مشاغلی که 
می تواند فارغ التحصیلان دانشگاهی را جذب کند تنها ۱۵ درصد و در بخش 
خدمات ۲۰ درصد است. در بخش کشاورزی نیز این نسبت به ۱۰ درصد 
می رسد، یعنی از ۱۰۰ فرصت شغلی در بخش کشاورزی تنها ۱۰ درصد آنها نوع 

و ماهیتشان طوری است که می تواند نیروی فارغ التحصیل جذب کند.
بیکاری تبعات مختلف اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و حتی سیاسی دارد و 
زیان اقتصادی آن به دلیل فرصت سوزی های بسیار بیش از همه به چشم می آید.
در برنامه ششم توسعه دولت مکلف شده سالانه ۹۵۰ هزار شغل ایجاد کند. 
این در حالی است که به گفته کارشناسان، اقتصاد ایران تنها ظرفیت ایجاد ۵۰۰ 
هزار شغل را دارد بر همین اساس وزارت کار در تلاش است با طرح های راهگشا 
از جمله اجرای طرح اشتغال فراگیر، کسری اشتغال پیش بینی شده در برنامه 
ششم را به نوعی جبران کند و با شناسایی رسته های پرکشش در بازار کار و به 

کارگیری ظرفیتهای بالقوه، در جهت ایجاد اشتغال پایدار گام بردارد.
هادی ابوی ـ دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور معتقد است 
تک رقمی کردن نرخ بیکاری با توجه به آمار بالای بیکاران و فارغ التحصیلان 
در کشور امکانپذیر نیست مگر آنکه دولت برنامه جدی و زیرساختی برای آن 

اندیشیده باشد.
او می گوید: اگر دولت برای ایجاد یک میلیون شغل در کشور هدف گذاری کرده 
ابتدا باید زیرساختهای آن را فراهم کند و پس از آن برای اشتغال کسانی که 

تحصیلات عالیه دارند چاره ای بیاندیشد.
به گفته این مقام مسئول کارگری نبود امنیت شغلی موجب شده تا اکثر 
تحصیلکردگان به مشاغل دولتی یا پست های مدیریتی فکر کنند و رغبتی به کار 

در محیط های غیردولتی یا کارهای آزاد نداشته باشند.
پایدار  مشاغل  سمت  به  کنونی  شرایط  در  دولت  که  می کند  پیشنهاد  او 
حرکت کند و با تامین امنیت شغلی برای نیروهای کار، حمایت از کارفرمایان 
و کارخانه های تولیدی، احیای شهرکهای صنعتی، تقویت بخش های خصوصی 
فارغ  و  کارجویان  ورود  برای  را  راه  امنیت سرمایه گذاری،  ایجاد  و  تعاونی  و 

التحصیلان به بازار کار هموار کند.
امروزه بحران بیکاری در تمام کشورها یک چالش اساسی تعبیر می شود و 
دولتها تلاش می کنند این چالش را در کوتاه ترین زمان ممکن و با استفاده از 

برنامه های کوتاه مدت و میان مدت برطرف کنند.
نیست که در کوتاه مدت  بیکاری مقوله ای  بازار کار،  به گفته کارشناسان 
ریشه کن یا مهار شود و کاهش آن مستلزم ارائه برنامه های مدوّن و عملیاتی و 

اجرای طرح های موثر در اشتغالزایی است.
با وجود حمایت دولت از جریان کارآفرینی و تلاش در فراهم کردن منابع و 
فرصت ها، هنوز در این خصوص به نتیجه مطلوبی نرسیده ایم و گذشته از آن 
نتوانسته ایم حلقه میان صنعت و دانشگاه را کامل و پیوند میان دروس تئوری و 

عملی را به شکل مطلوبی برقرار کنیم.
هر ساله به تعداد بیکاران و متقاضیان کار در کشور به ویژه قشر تحصیلکرده 
افزوده می شود بی آنکه مهارت لازم در ورود به بازار کسب و کار را آموخته باشند، 
از این رو همراهی صنعت و دانشگاه برای تربیت افرادی ماهر و کاربلد در این 
زمینه امری ضروری به نظر می رسد. امروز دیگر تفکر پشت میزنشینی جوابگو 
نیست و دانشجویان باید قبل از ورود به دانشگاه، از دوران مدرسه و نوجوانی با 
مهارتهای لازم و محیط واقعی کسب و کار آشنا شوند و توانمندی های خود را در 

عرصه های کارآفرینی و کسب و کارهای نو به کار گیرند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی  خبردادبیکاران باسواد را دریابید!

پرداخت وام ۱۰۰ میلیونی برای ایجاد 
گلخانه های کوچک

معاون وزیر جهاد کشاورزی از تخصیص ۳۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار جهت آبیاری 
تحت فشار باغ های کشاورزی خبر داد و گفت: برای ایجاد گلخانه های کوچک تا سقف 

۱۰۰ میلیون تومان تسهیلات با سود شش درصد وام تعلق می گیرد. 
 محمدعلی طهماسبی در جلسه هم اندیشی توسعه بخش کشاورزی شرق استان 
کرمان گفت: با اجرای طرح تجمیع به صورت هوشمند مشکلات اجتماعی کاهش می 
یابد و با توجه به تنوع مالکیت این سیستم می تواند کارا باشد و این طرح سبب گرده 

آمدن کشاورزان و برکات زیادی می شود.
وی با اشاره به اینکه نگهداری و آموزش بهره برداران سیستم های آبیاری نوین 
مسئله مهمی است، افزود: امسال ۳۰۰۰ میلیارد تومان اعتبارات جهت آبیاری تحت 

فشار تخصیص یافت که از این فرصت باید استفاده شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی در رابطه با اصلاح باغات گفت: ۹۰۰ هزار 
هکتار از باغات کشور هم اکنون به صورت سنتی اداره می شوند که باید اصلاح شوند 

و این اصلاح تدریجی انجام می شود.
وی افزود: خیلی از باغات هم سوء تغذیه داشته و هم کانون آفت شده اند که درآمد 

کمی دارند و هزینه نگهداری آنهازیاد است که باید اصلاح شوند.
هیچ محدودیتی برای ارائه تسهیلات به گلخانه ها نداریم

طهماسبی با اشاره به اینکه در رابطه با ایجاد گلخانه ها هیچ محدودیتی برای ارائه 
تسهیلات وجود ندارد، اظهار کرد: برای ایجاد گلخانه های کوچک تا سقف ۱۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات با سود شش درصد از طریق صندوق کار آفرینی امید، وام 

تعلق می گیرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی با اشاره به اینکه وزارت جهاد کشاورزی 
از تولید، فراوری و بازرگانی خرما حمایت می کند، گفت: به دو صورت وام به افرادی 
که در این زمینه فعالیت کنند تعلق می گیرد؛ یک راه این است که به صادر کنندگان 
بعد از آنکه اهلیت آنها تایید شد ظرف ۴۸ ساعت وام داده می شود و راه دوم بورس 

کالا است که سبب شفافیت قیمت خواهد شد.
طهماسبی اظهار کرد: طرح های مناسبی جهت مبارزه با زنجیره تولید خرما انجام 
شده و برای خشکیدگی خرما نیز طرح تحقیقی - ترویجی ظرف سه سال انجام شده 

که به زودی نتایج آن منتشر می شود.
وی افزود: برای مکانیزاسیون نیز تسهیلات مناسبی وجود دارد و آب قنوات می تواند 
برای کشت های زمستانه استفاده شود که اگر زمین کم دارند می توانیم زمین مناسب 

در اختیار شان قرار دهیم.

سرپرست وزارت نیرو اعلام کرد: 

مذاکره برای سرمایه گذاری ۱۰ میلیارد یورو 
خارجی در صنعت آب و برق

سرپرست وزارت نیرو اعلام کرد: رضا اردکانیان یکی از نامزدهای اصلی رئیس 
جمهوری برای تصدی وزارت نیرو است. 

ستار محمودی روز دوشنبه در حاشیه افتتاح سیزدهمین نمایشگاه بین المللی آب و 
تاسیسات آب و فاضلاب در جمع خبرنگاران، همچنین به همکاری های بین المللی 
ایران در صنعت آب و برق اشاره کرد و گفت: در عرصه سرمایه گذاری خارجی، ۱۰ 
میلیارد یورو طرح های در حال مذاکره بین شرکت های بخش خصوصی ایران و 

شرکت های بخش خصوصی خارجی وجود دارد.
وی اضافه کرد: علاوه بر این سرمایه گذاری های خارجی، در ارتباط با هشت هزار 
مگاوات تولید برق نیز مذاکراتی آغاز شده است؛ همچنین برای تولید ۲ هزار مگاوات 

برق نیز از صندوق توسعه ملی تامین اعتبار خواهد شد.
محمودی در مورد حضور بخش خصوصی داخلی و خارجی در سیزدهمین 
نمایشگاه آب و تاسیسات آب و فاضلاب، گفت: در این نمایشگاه، ۲۵۸ شرکت 
داخلی و ۱۰۵ شرکت خارجی حضور دارند.سرپرست وزارت نیرو افزود: فعالان بخش 
خصوصی حاضر در نمایشگاه، از وضعیت بازار این صنعت احساس رضایت می کنند و 

این واکنش ها نشان می دهد که پروژه ها فعال هستند.
وی ادامه داد: قبل از انقلاب اسلامی، ایران استقلال صنعتی نداشت اما اکنون 
شاهدیم که فقط در عرصه آب و فاضلاب، پیچیده ترین تاسیسات، در داخل کشور 
تولید و عرضه می شود.محمودی افزود: صنعت آب ایران در میان کشورهای در 
حال توسعه منطقه خاورمیانه جایگاهی ویژه دارد و می تواند به کشورهای همسایه 
خود، کمک کند و همچنین با کشورهای صنعتی، راه را برای بازارهای مشترک باز 
کند.سرپرست وزارت نیرو، افزود: اکنون نزدیک به ۱۲ هزار مگاوات نیروگاه ها را به 
تعمیرات برده ایم و هر هفته ۲ تا ۶ هزار مگاوات برای تعمیرات معرفی می شوند؛ 
شرکت های ما در زمینه های آب شرب شهرها هم اکنون تنشی نداریم و دنبال این 

هستیم که شرایط را برای سال آینده آماده کنیم.

اعلام نرخ پرواز های عتبات عالیات در ایام اربعین 
نرخ پرواز های عتبات عالیات در ایام اربعین از سوی سازمان هواپیمایی کشوری اعلام 
شد و سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در صورت رعایت نکردن این 

نرخ، با متخلفان برخورد خواهد کرد.
سازمان هواپیمایی کشوری با مشارکت شرکت های هواپیمایی و به جهت شفافیت 
حقوق مسافران مانند سال های گذشته اقدام به تعیین نرخ پروازهای عتبات عالیات در 

بازه زمانی ۱۳ تا ۲۲ آبان کرده است.
به همین منظور نرخ دربازه زمانی مذکور در مسیر تهران - نجف- تهران و تهران - 
بغداد - تهران و دیگر شهرها )رفت و برگشت( به جز مشهد مقدس حداکثر معادل 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و مسیر مشهد- نجف - مشهد و مشهد- بغداد- مشهد 

نیز حداکثر معادل یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تعیین شد.
همچنین در مسیرهای یک طرفه نرخ پروازی معادل ۵۰ درصد نرخ رفت و برگشت 

خواهد بود.
بر همین اساس تمامی دفاتر خدمات مسافرتی و آژانس های هواپیمایی موظف به 
رعایت قیمت های تعیین شده هستند و در صورت عدم رعایت نرخ، سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با مشارکت سازمان هواپیمایی کشوری و تعزیرات 

حکومتی با متخلفان برخورد خواهد کرد.
شماره تلفن ۶۶۰۷۸۷۰۰ سازمان هواپیمایی کشوری و ۱۲۴ سازمان های صنعت، 
معدن وتجارت آماده دریافت و رسیدگی به شکایات هموطنان در این زمینه خواهد 

بود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد

آزادسازی مکالمات بین الملل برای اپراتورهای 
مجازی

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به آزادسازی مکالمات بین الملل از انحصار 
شرکت ارتباط زیرساخت برای اپراتورهای مجازی، اظهار کرد: از کمیسیون تنظیم 
مقررات خواستیم مکالمات بین الملل را با تنظیم مقررات برای MVNO ها برقرار کند 

تا آنها از این ظرفیت برای بهبود کیفیت مکالمات استفاده کنند.
محمد جواد آذری جهرمی در مراسم افتتاحیه نمایشگاه تلکام ۲۰۱۷ با بیان این که 
با آزادسازی مکالمات بین الملل برای اپراتورهای مجازی بهبود کیفیت مکالمات حاصل 
می شود، افزود: با فعال شدن اپراتورهای مجازی در صنعت مخابرات این اپراتورها 
می توانند حجمی از بازار را برای خود جذب کنند و پنج درصد بازار را به خود اختصاص 
دهند. ایجاد شدن تعرفه های رقابتی، بزرگ شدن بازار و جلوگیری از قاچاق مکالمه از 
مزایای آزاد سازی مکالمات است. بدین ترتیب امکانی برای MVNO ها فراهم می شود 
که از این ظرفیت ها استفاده کنند. کمیسیون تنظیم مقررات در حال تدوین شرایط 

است و نتایج آن به زودی اعلام خواهد شد.
وی با اشاره به فعال شدن دو اپراتور خصوصی پست، بیان کرد: با آزاد سازی 
فعالیت های پستی، بازار پستی کشور از ظرفیت امروز که ۸۰۰ میلیارد تومان در سال 

است به دو برابر افزایش پیدا خواهد کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره ی برگزاری نمایشگاه تلکام، توضیح داد: تلکام 
امسال با ۲۲۵ شرکت داخلی و ۱۰۲ شرکت خارجی برگزار می شود. این نمایشگاه 
فرصت خوبی برای اعلام برنامه های مخابراتی در کشورهای توسعه یافته است. توسعه 

بازار ICT با اصلاح نظام تعرفه بازار ثابت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اصلاح نظام تعرفه اینترنت ثابت اظهار 
کرد: ما ملزم به توسعه بازار ICT هستیم و با توجه به شرایط بازار موبایل، توسعه را در 
بازار ثابت می بینیم. نظام تعرفه نیاز به اصلاح دارد و ما انتظار داریم با اصلاح نظام تعرفه 

تقاضا نسبت به بازار ثابت افزایش یابد.
جهرمی با بیان اینکه باید سرمایه گذاری مناسبی در این حوزه انجام شود، افزود: 
از جمله سرمایه گذاری شرکت ایرانیان نت که از طریق سرمایه گذاری MTN که در 
حال نهایی شدن است، تا سال آینده ۳۰۰ میلیون دلار در این حوزه سرمایه گذاری 
می کند. مخابرات ایران نیز در این نمایشگاه درباره سرمایه گذاری خود توضیح می دهد.

معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی گفت: شرکت پشتیبانی امور دام روزانه 
۸۰۰ تن گوشت مرغ مازاد تولید را با قیمت هر کیلو ۶۸۰۰ تومان از مرغداران 

خریداری می کند.
حسن رکنی با اشاره به اینکه خرید حمایتی مازاد گوشت مرغ تا زمانی که عرضه 
و تقاضا در بازار به تعادل برسد ادامه دارد افزود : دستورالعمل خرید مازاد گوشت 

مرغ به تمام استانها ابلاغ شده و تمام استانها موظف به خرید هستند. 
وی گفت : هیچ محدودیتی برای خرید گوشت مرغ نداریم و تا هر زمان که بازار 
به تعادل برسد ادامه دارد و خرید از تشکل ها ، اتحادیه ها ، زنجیره های تولید و 
هر مرغداری که شرایط مورد نظر شرکت پشتیبانی امور دام را داشته باشد انجام 

می شود . 
معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی افزود : ۲۴ هزار واحد مرغداری در کشور 
دو میلیون و ۲۰۰ هزار تن گوشت مرغ تولید می کنند که در صورت تخصیص 

مشوق های صادراتی شاهد رونق صادرات این محصول خواهیم بود. 
نیاز صنعت  نهاده های مورد  واردات  به شرایط  رکنی درباره روند رسیدگی 
مرغداری گفت: وزارت جهاد کشاورزی به عنوان متولی تولید با موضوع حذف ارز 
مبادله ای و تغییر نرخ تعرفه برای واردات نهاده ها بویژه کنجاله مخالف است و این 

مخالفت را به مراجع ذیصلاح اعلام کرده است . 

وی تصریح کرد : مسئولان قول مساعد دادند تا ارز مبادله ای برای واردات کنجاله 
اختصاص یابد و میزان تعرفه نیز اصلاح شود . 

معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی افزود : معتقدیم کالاها و محصولاتی که 
جزو نیازهای اساسی مردم است باید با حمایت های ویژه دولت تولید شود بنابراین 
تغییر نرخ ارز یا تعرفه برای واردات نهاده های تولید که در نهایت روی قیمت کالا 

اثرگذار است باید تحت حمایت دولت باشد. 
رکنی همچنین درباره میزان صادرات محصولات لبنی گفت : امسال سال طلایی 
در صادرات محصولات لبنی داشتیم و موفق شدیم در ۵ ماه نخست سال نیم 

میلیون تن انواع محصولات را صادر کنیم . 
وی افزود : میزان تولید محصولات لبنی ۱۰ میلیون تن است که ۱۰ درصد 

تولیدات به کشورهای اروپا ، منطقه ، خلیج فارس و روسیه صادر می شود. 
معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی درباره صادرات گوشت مرغ و تخم مرغ 
نیز گفت: در زمینه تخم مرغ به علت مشکلات ناشی از بیماری امکان صادرات به 
گستردگی سالهای گذشته نداشتیم اما در گوشت مرغ در صورت تخصیص مشوق 

های صادراتی برای صادرات ۱۰۰ هزار تن برنامه ریزی شده است. 

معاون امور دام :  خرید حمایتی مازاد گوشت مرغ انجام می شود 

معاون امور مشتریان شرکت مخابرات ایران گفت: با توجه به تغییر شیوه استفاده کاربران از خدمات ارتباطی، نیازمند تغییر 
جدی تعرفه در بخش تلفن ثابت، همراه و اینترنت ثابت هستیم. 

»داوود زارعیان« روز دوشنبه در حاشیه افتتاح نمایشگاه تله کام ۲۰۱۷ در جمع خبرنگاران اظهار داشت: تعرفه در بخش 
تلفن ثابت باید براساس آبونمان مناسب، توجه به تورم و هزینه نگهداری از شبکه صورت گیرد و دیگر نظام تعرفه گذاری 
براساس پالس، دقیقه و … تاثیر گذار نیست. وی تاکید کرد: در نظام تعرفه گذاری باید به جنبه ریسک سرمایه گذاری اپراتورها 
نیز توجه شود زیرا در دنیا بین ۶۰ تا ۷۰ درصد درآمد اپراتورها بدون ریسک به دست می آید در حالی که در کشورهایی 
مانند ایران ۹۷ درصد درآمد اپراتورها همراه با ریسک است. زارعیان معتقد است در بخش تعرفه گذاری اینترنت ثابت نیز باید 
بررسی مدل های جهانی در نظر گرفته شود؛ برای نمونه در بسیاری از کشورهای دنیا هزینه ثابت ماهانه از مشترک دریافت و 
درنهایت خدمات مختلف در اختیار آنها گذاشته می شود.معاون امور مشتریان شرکت مخابرات ایران اظهار داشت: برای تعیین 
تعرفه در بخش اینترنت ثابت باید به هزینه سرانه مصرف کاربران نیز توجه شود زیرا در دنیا میزان مصرف ماهانه یک خانوار 

نزدیک ۱۰۰ گیگابایت برآورد می شود در حالی که در ایران مطالعه دقیقی در این زمینه نشده است.
زارعیان همچنین گفت: توسعه شبکه ملی اطلاعات و انتقال ۷۰ درصد ترافیک داخلی از طریق این شبکه نیز می تواند در 

تعرفه گذاری این حوزه نقش مثبتی داشته باشد.
 90 درصد تجهیزات مورد نیاز از تولید داخل تامین می شود

معاون امور مشتریان شرکت مخابرات ایران همچنین از عزم جدی این شرکت برای حمایت از تولید ملی خبر داد و در 
پاسخ به ایرنا گفت: اکنون ۹۰ درصد تجهیزات مورد نیاز بخش غیرفعال )پسیو( از تولید داخل تامین می شود.

زارعیان اظهار داشت: تامین تجهیزات فعال )اکتیو( به دلیل نبود تولید کننده از تامین کنندگان خارجی تهیه می شود.
زارعیان با بیان اینکه باید برای پرورش تولیدکننده تجهیزات بخش اکتیو تلاش کرد، ادامه داد: تلاش می شود با استفاده 
از تولید داخل نیاز مشتریان پاسخ داده شودبه گزارش ایرنا، هجدهمین نمایشگاه بین المللی صنایع مخابرات و اطلاع رسانی 
)ایران تله کام ۲۰۱۷( امروز با حضور ۲۲۵ شرکت و واحد تولیدی داخلی و ۱۰۲ شرکت خارجی یا نمایندگی های آنها از ۱۵ 

کشور در محل دایمی نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز به کار کرد.

معاون شرکت مخابرات:

 تعرفه های ارتباطی نیازمند تغیییرات اساسی است 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس اعتقاد 
دارد که موسسات مالی و اعتباری رقابت پذیری بانک های 
دولتی را زیر سوال برده اند و تاکید دارد که با تغییر رئیس 

بانک مرکزی می توان مسئله را حل کرد. 
بانکداری  نظام  از  مردم  اینکه  بیان  با  بیگلری  محسن 
کشور ناراضی هستند، اظهار داشت: در سالهای اخیر شاهد 
ایجاد موسسات مالی و اعتباری خصوصی بودیم که باعث 
به هم ریختگی نظام بانکداری در کشور و کاهش رقابت 
پذیری بانک های دولتی شد. عضو کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تاسیس 
موسسات مالی مردم را به دردسر انداخته است، ادامه داد: 
متاسفانه شاهد تجمع هر روز مردم در مقابل مجلس، قوه 
قضاییه و بانک ها هستیم که این موضوع نه تنها برای نظام 
بانکداری کشور مناسب نیست که آسیب هایی نیز به وجهه 

نظام وارد می کند.
نماینده مردم سقز و بانه در مجلس دهم شورای اسلامی با 
تاکید براینکه موسسات مالی آسیب جدی به نظام بانکداری 
کشور وارد کرده اند، بیان داشت: موسسات مالی و اعتباری 
بدون هیچ حساب و کتابی در کشور به صورت قارچ گونه 

رشد کردند و هر روز شاهد تخلف این موسسات هستیم 
به نظر می رسد که با تغییر رئیس بانک مرکزی می توانیم 
مانع روند رشد موسسات مالی شویم. وی تاکیدکرد: با تغییر 
رئیس بانک مرکزی و روی کارآمدن مدیری مقتدر می توان 
با برنامه ریزی درست روند نادرست نظام بانکداری کشور را 
تغییر و اصلاح کرد. بیگلری در ادامه گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، با اشاره به تبلیغات انتخاباتی ریاست جمهوری 
اظهار داشت: جهانگیری در تبلیغات انتخاباتی به عنوان 
بانکداری  نظام  مشکلات  به  جمهوری  ریاست  کاندیدای 
کشور اشاره داشت به نظر می رسید که بعد از روی کارآمدن 

روحانی و معاونت اولی دراین مسیر اقداماتی داشته باشد.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی در خصوص تجمیع موسسات مالی و اعتباری، گفت: 
تجمیع این موسسات در بانک ها به شرطی که بانک ها 
را دچار چالش نکند اقدام خوبی است، باید سپرده های 
موسسات در اختیار بانک ها قرار گیرد تا بتوانند بدهی 
مشتریان را پرداخت کنند، اگر تجمیع موسسات مالی بدون 
حساب و کتاب باشد مشکلات دیگری در نظام بانکداری 

کشور ایجاد می شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: جذب حتی ۱۰ 
درصد از ۸۰۰ میلیارد دلار سرمایه ایرانیان مقیم در خارج از 

کشور کسب و کار را رونق می بخشد. 
معصومه آقاپور علیشاهی در گفت وگو با خانه ملت، با 
تاکید بر ضرورت جذب سرمایه گذار خارجی به کشور  گفت: 
افزایش امنیت در داخل کشور، قیام بوروکراسی و اصلاح آن 
از جمله موارد مورد نیاز برای جذب سرمایه گذار خارجی 
است،  لذا دولت باید دست از حاکمیت بر دارد و تنها وظیفه 
بخش نظارتی را بر عهده گیرد.عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی، اعتماد و اعتقاد به بخش خصوصی و 
ورود سرمایه گذاران خارجی به کشور را از جمله راهکارهای 

جذب سرمایه گذاران به کشور دانست.
۵ میلیون ایرانی مقیم خارج از کشور هستند

وی با بیان اینکه در حال حاضر بر اساس آمار ۵ میلیون 
ایرانی مقیم خارج از کشور هستند، ادامه داد: فضا باید به 
گونه ای فراهم شود که سرمایه گذاران وارد کشور شوند، 
که امنیت کسب و کار اولین مرحله برای جذب آنها است،  
همچنین اصلاح قانون مالیاتی، اصلاح قوانین گمرکی و 
ایجاد امنیت برای ایرانی های داخل کشور و سرمایه گذاران 

خارجی برای جذب سرمایه گذاران ضروری است.
آقاپورعلیشاهی با اشاره به اینکه بر اساس آمار ایرانی های 
مقیم در خارج از کشور ۸۰۰ میلیارد دلار سرمایه دارند، 
یادآور شد:حتی اگر ۱۰ درصد این سرمایه ها جذب شود 
مشکلات اقتصادی کشور در بخش کسب و کار رفع می شود.

نماینده مردم شبستر در مجلس شورای اسلامی، با بیان 
اینکه نخستین مرحله برای خصوصی سازی واقعی انتقال 
تکنولوژی و تولید سهم بالا است، افزود: زمانی که امنیت 
ایجاد نشود و تکنولوژی وارداتی وجود نداشته باشد غیر 
ممکن است که بخش خصوصی فعال شود، لذا این موانع 
باید رفع شود تا بخش خصوصی فعال شده و در کنار دولت 

قرار گیرد و  فضای مه آلود بین آنها کنار گذاشته شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، تصریح 
و  بازی  از عیب جویی، جناح  باید دست  ها  دولت  کرد: 
سیاسی کاری بردارند و به فکر توسعه کشور و توسعه پایدار 
باشند، چراکه تنها با وحدت ملی و اعتقاد به مردم می توان 
اقتصاد را پیش برد و در حال حاضر بهبود، اصلاح و تحول 
جواب نمی دهد و تغییر ساختار و اهداف براساس ابزارهای 

موجود باید انجام شود.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس: 

موسسات مالی رقابت پذیری بانک های دولتی را به چالش کشیدند
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد

۸۰۰ میلیارد دلار سرمایه ایرانیان خارج از کشور
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آخرین توضیحات درباره مجوز حرفه ای و تعداد سهمیه ایران در آسیا

پرسپولیس شانس ایران را بالا برد
مسئول صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ در خصوص کسب مجوز حرفه ای باشگاه ها 

و تعداد سهمیه های ایران در لیگ قهرمانان آسیا توضیحاتی داد.
سهیل مهدی، مسئول صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ در گفت وگو با برنامه »و 
اما ورزش« رادیو جوان در خصوص اینکه تا کنون کدام باشگاه های ایران توانسته اند 
شرایط دریافت مجوز حرفه ای را احراز کنند، اظهار داشت: تا کنون هر ۱۶ باشگاه 
تلاش داشتند که شرایط کسب مجوز حرفه ای را کسب کنند و ما هم تا حد امکان به 

آنها کمک کرده ایم. اکنون نیز در مراحل پایانی جمع آوری مدارک هستیم.
وی در خصوص اینکه آیا باشگاه هایی که سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را کسب کرده اند 
توانسته اند مدارک خود را برای دریافت مجوز حرفه ای کامل کنند یا نه، گفت: از چهار 
باشگاهی که سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را کسب کرده اند، سه باشگاه )پرسپولیس، 
استقلال و تراکتورسازی( مدارک شان را ارسال کرده اند و پرونده آنها نیز نزدیک به 
تکمیل شدن است، اما باشگاه نفت در این زمینه کمتر کار کرده است. شرایط نفت هم 
به دلیل تغییر مدیریت باشگاه سخت شده است که آنها نیز تلاش می کنند در فرصت 

باقیمانده مدارک خود را ارسال کنند.
مهدی در پاسخ به این سؤال که پیش بینی می کند برای سال آینده کدام تیم ها 
سهمیه حضور در لیگ قهرمانان آسیا را کسب کنند، تصریح کرد: هر سال ممیزی ها 
برای کسب سهمیه سخت تر می شود و خود ما هم مثل مردم نگرانی داریم که مبادا 
از سهمیه مان کم شود. با این حال در زمانی که کسب کردیم و با رایزنی مهدی تاج، 
رئیس فدراسیون فوتبال یک ماه زمان خریدیم، بتوانیم نقاط ضعف مان را پوشش 
بدهیم. این مسئله می طلبد باشگاه ها نیز با بالادستی های خود مشکلات شان را حل 

کنند، چون عمده مشکل ما مربوط به مسائل مالی است.
مسئول صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ پس از مورد بحث قرار گرفتن احتمال 
جایگزینی ذوب آهن به جای نفت تهران، ادامه داد: در بحث قانونی ورود به مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا، باشگاه ها باید مجوز حرفه ای داشته باشند. طبق قانون تا نیمه 
جدول هر کشوری، باشگاه ها می توانند در لیگ قهرمانان حاضر شوند و اگر باشگاهی 
مجوز حرفه ای نگیرد تیمی که رده بعدی را در جدول داشته باشد، به لیگ قهرمانان 
آسیا می رود. شرط حضور هم کسب مجوز حرفه ای است و ذوب آهن یا تیم رده 
بعدی که مشخص نمی کند کدامیک مجوز حرفه ای کسب کنند. فدراسیون نیز در 
این زمینه بی طرف است و سعی ما این بوده که به همه باشگاه ها برای دریافت مجوز 
حرفه ای کمک کنیم. حتی نیرویی که در این مدت برای باشگاه نفت گذاشتیم، بیشتر 
بوده و کمک های زیادی به این باشگاه کرده ایم. به این دلیل که مدیریت باشگاه نفت 
نیز جابه جا شده، نفراتی از این باشگاه چند مرتبه آمده اند که در خصوص کسب مجوز 
حرفه ای آموزش ببینند. اگر باشگاه دیگری هم شرایط نفت را داشت، به آنها کمک 

می کردیم.
وی در واکنش به این مسئله که آیا تعداد سهمیه های ایران در لیگ قهرمانان ۳+۱ 
است یا ۲+۲ سهمیه به فوتبال ایران تعلق می گیرد چون بحث حضور عراق در لیگ 
قهرمانان آسیا نیز به میان آمده است، اظهار داشت: تعداد سهمیه ها اوایل آذرماه اعلام 
می شود. خوشبختانه از بابت اینکه تیم پرسپولیس توانست به نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا صعود کند، این باشگاه می تواند امتیاز خوبی برای ما بگیرد. چون در سال های 
قبلی تیم های ما از مراحل مقدماتی بالاتر نمی رفتند. تیم ملی هم که در آسیا آقایی 
می کند و صدرنشین هستیم. به این ترتیب امتیاز ما خوب است، اما برخی کشورها 
سهمیه آزاد می گیرند و شاید عراق سهمیه کسب کند که باید منتظر باشیم و ببینیم 

تقسیم بندی چگونه شود.
مهدی در پاسخ به این سؤال که اگر عراق به لیگ قهرمانان آسیا بیاید در کشور خودش 
میزبانی خواهد کرد یا نه، گفت: تا این لحظه عراق فقط اجازه دارد بازی های دوستانه 
را در کشور خودش برگزار کند. اما اینکه سهمیه را بدهند و نظر تغییر کند، موضوعی 

است که AFC باید در این خصوص نظر بدهد.
مسئول صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ درباره اینکه گفته می شود فقط دو تیم 
عربستانی مجوز حرفه ای کسب کرده اند و آیا سهمیه آنها به ایران تعلق می گیرد یا 
نه، اظهار داشت: شنیده های ما هم اینطور بوده، چون این خبر را رسانه های ما از 
روزنامه های عربستانی ترجمه کرده اند، اما اینکه نامه انضباطی در این زمینه باشد، من 

چیزی ندیده ام.
 با این حال سهمیه هر کشور متعلق به خودش است و این را هم نمی دانم تیم هایی 
که در عربستان مجوز نگرفته اند، در کجای جدول حضور دارند. اگر رتبه پایین 
باشند که شرایط فرق می کند، اما اگر در بالای جدول باشند، تیم بعدی جایگزین 

خواهد شد.

 اعلام تازه ترین رد ه بندی تیم های ملی فوتبال جهان

شاگردان کی روش با ۹ پله سقوط در جایگاه 
سی وچهارم جهان و اول آسیا ایستادند

تیم ملی کشورمان در تازه ترین رده بندی تیم های ملی فوتبال جهان، با ۹ پله سقوط 
نسبت به دوره قبل در جایگاه سی  وچهارم جهان قرار گرفت.

سایت رسمی فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( روز )دوشنبه( رده بندی برترین تیم های 
ملی جهان در بازه زمانی ۱۴ سپتامبر تا ۱۶ اکتبر ۲۰۱۷ )۲۳ شهریور تا ۲۴ مهر( را 
اعلام کرد که بر این اساس تیم ملی کشورمان با ۹ پله سقوط نسبت به دوره قبل و با 

۷۸۴ امتیاز در رده سی وچهارم جهان جای گرفت.
شاگردان کارلوس کی روش که پیش از این به عنوان اولین تیم آسیایی به جام جهانی 
۲۰۱۸ روسیه صعود کرده بودند، همچنان در بین تیم های آسیایی صاحب بهترین 

جایگاه هستند.
رده بندی ۱۰ تیم برتر جهان به شرح زیر است:

۱- آلمان ۱۶۳۱ امتیاز )بدون تغییر(
۲- برزیل ۱۶۱۹ امتیاز )بدون تغییر(
۳- پرتغال ۱۴۴۶ امتیاز )بدون تغییر(

۴- آرژانتین ۱۴۴۵ امتیاز )بدون تغییر(
۵- بلژیک ۱۳۳۳ امتیاز )بدون تغییر(

۶- لهستان ۱۳۲۳ امتیاز )بدون تغییر(
۷- فرانسه ۱۲۲۶ امتیاز )یک پله صعود(

۸- اسپانیا ۱۲۱۸ امتیاز )۳ پله صعود(
۹- شیلی ۱۱۷۳ امتیاز )بدون تغییر(
۱۰- پرو ۱۱۶۰ امتیاز )۲ پله صعود(

رده بندی پنج تیم برتر آسیا نیز به شرح زیر است:
۱- ایران ۷۸۴ امتیاز )۳۴ جهان/ ۹ پله سقوط(

۲- استرالیا ۷۱۴ امتیاز )۴۳ جهان/ ۷ پله صعود(
۳- ژاپن ۷۱۱ امتیاز )۴۴ جهان/۴ پله سقوط(
۴- چین ۶۲۶ امتیاز )۵۷ جهان/ ۵ پله صعود(

۵- کره جنوبی ۵۸۸ امتیاز )۶۲ جهان/ ۱۱ پله سقوط(

چمنیان: 

مکزیک شناخت خوبی از تیم ایران پیدا کرده
سرمربی تیم فوتبال نوجوانان ایران گفت: به بازیکنانم تأکید کردم که حضور آنها در 

مرحله یک هشتم نهایی جام جهانی به منزله یک شروع دوباره است.
عباس چمنیان درباره دیدار ایران مقابل مکزیک در مرحله یک هشتم نهایی جام 
جهانی ۲۰۱۷ عنوان کرد: ما در جلساتی که پس از صعود به مرحله حذفی با بازیکنان 
داشتیم به آنها تأکید کردیم که حضور آنها در این مرحله به منزله یک شروع دوباره 
است. به همین دلیل اعضای تیم می بایست نتایج قبلی را فراموش کنند و فقط به 

بازی پیش رو بیاندیشند.
وی ادامه داد: در حال حاضر ۱۶ تیم حاضر در مرحله یک هشتم نهایی جام جهانی، از 
یک شانس برخوردارند. بنابراین هیچ تقاوتی میان ایران که ۹ امتیاز در مرحله گروهی 

کسب کرده و مکزیک که دو امتیاز در این مرحله گرفته است، وجود ندارد.
سرمربی تیم ایران خاطرنشان کرد: به طور حتم ما بازی سختی برابر مکزیک خواهیم 
داشت. این بازی برای این تیم مرگ و زندگی تلقی می شود و به همین دلیل می بایست 

با تمرکز بالا به میدان برویم.
وی با اشاره به برگزاری بازی دوستانه ایران و مکزیک در اردوی اسپانیا در روز ۹ مهرماه 
سال جاری ادامه داد: نباید از این نکته غافل باشیم که مکزیک پس از آن بازی از تیم 

ایران شناخت خوبی پیدا کرده است.
 به همین دلیل حتماً باید برنامه های تاکتیکی را از نو مرور کنیم. به هرحال مکزیک 
کشور صاحب نامی در عرصه فوتبال جهان است و در رده های مختلف تیم های بزرگی 
دارد. شکست مکزیک مقابل ایران در اردوی اسپانیا برای این تیم یک غافلگیری 
محسوب می شد. از یاد نمی بریم که آن بازی یک دیدار دوستانه بود و اینجا شرایط 

فرق می کند.
چمنیان درباره اینکه آیا برگزاری مسابقه در گوا، با توجه به آشنایی ایران با وضعیت 
آب و هوایی و زمین یک امتیاز برای تیم نوجوانان کشورمان محسوب می شود یا 
نه توضیح داد: به طور حتم برگزاری مسابقه در گوا برای ما یک امتیاز مثبت است. 
به هرحال فوتبال جریان دارد و تیم ها در شهرهای مختلف در جام جهانی به میدان 

می روند.
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تنها نماینده باقی مانده ایران در لیگ قهرمانان آسیا، سه شنبه شب، برای صعود 
به فینال بازی ها به یک معجزه نیاز دارد؛ چیزی که در فوتبال اصلا عجیب نیست.
تیم فوتبال پرسپولیس ایران امشب در مسقط پایتخت کشور عربی عمان، به 
مصاف الهلال عربستان می رود. این دیدار، بازی برگشت نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا است. در بازی رفت، نتیجه چنان رقم خورد که حالا فینال آسیا، رویایی دور 
برای سرخ ها باشد اما در فوتبال هیچ چیز قابل پیش بینی نیست. در فوتبال همه 

چیز می تواند اتفاق بیفتد و "معجزه" در فوتبال، اعجاز ندارد.
پرسپولیس ایران در بازی رفت - با حاشیه یا بدون آن - باخت اما حکمت 
بازی های رفت و برگشت، همین است که بازنده می تواند در ۹۰ دقیقه دوم، نتیجه 
را به سود خود برگرداند. هرچند سخت و هرچند دور از انتظار، پرسپولیس ۹۰ 

دقیقه وقت دارد که خود را به فینال آسیا برساند.
بازی  به  بارها نشان داده اند که می توانند  تاریخ خود  ایرانی در  سرخ پوشان 
برگردند. چه در آسیا باشد و حریف، تیم قزاقستانی و عربستانی )آلیما و الاهلی( 
و چه ایران باشد و حریف، استقلال تهران، پرسپولیسی ها راه برگشتن به بازی 

را خوب بلدند.
همین چند ماه پیش بود که بارسلونا بازی ۴ بر صفر باخته دور رفت یک 
هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا را در بازی برگشت جواب داد و در نهایت ۶ 
بر ۵ برنده شد. درست است، پرسپولیس ایران شباهتی به بارسلونای افسانه ای 
ندارد و بازیکنانش هم حتی نزدیک مسی و نیمار نیستند اما الهلال عربستان هم 
پاری سن ژرمن نیست و بازیکنانش هر چند توانمند، به گرد پای ستاره های تیم 

پاریسی نمی رسند.
پرسپولیس برای بازی امروز، حسین ماهینی را به دلیل محرومیت و فرشاد 
احمدزاده را به خاطر مصدومیت در اختیار ندارد. مهدی طارمی هم که فعلا از 
تیم دور است. در طرف دیگر، الهلال عربستان با بازیکنان سطح بالایش به میدان 
می آید و شاید به بازیکنی مثل ماتیاس بریتوس اروگوئه ای - که مورد غضب 
هواداران عربستانی است - هم بازی دهد. هر چه باشد، این بازی، جدال مرگ و 
زندگی است برای پرسپولیس. حتی اگر احتمال مرگ از امید زندگی بیشتر باشد، 

باید جنگید و به جادوی ساق های بازیکنان امیدوار بود.
برانکو: به فینال برویم قهرمان آسیا می شویم

سرمربی تیم پرسپولیس مدعی شد، در صورت راهیابی به دیدار نهایی مسابقات 
فوتبال لیگ قهرمانان آسیا قهرمان این رقابت ها خواهد شد.

برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از بازی پرسپولیس - الهلال گفت: 

بازی سختی داریم و بازی دوم مان را در نیمه نهایی انجام می دهیم. ما در نیمه 
اول نتیجه خوبی نگرفتیم و چهار گل خوردیم. ما ادعا داریم که الهلال که جزو 

تیم های خوب آسیاست را می توانیم شکست دهیم و به فینال برویم.
»الهلالی ها می گویند زدن پنج گل از سوی پرسپولیس غیرممکن است، اما هر 
چیزی در فوتبال ممکن خواهد بود. آیا فکر می کنید بتوانید پنج گل به این تیم 
بزنید و اگر الهلال به فینال برود می تواند قهرمان شود یا نه«، برانکو در پاسخ به 
طرح این موضوع خاطر نشان کرد: طبیعی است که کار خیلی سختی داریم، اما 

این ورزش است. هر چیزی ممکن است و مشابه زیادی هم داریم.
وی همچنین تصریح کرد: الهلال یکی از بهترین تیم های آسیاست و اگر امروز 
به فینال صعود کند، مطمئنم قهرمان آسیا می شود. با این حال اجازه بدهید ما 
ادعا کنیم که تیم خوبی داریم و حتی به خودمان این حق را می دهیم که امیدوار 
باشیم. تمام تلاش خود را خواهیم کرد که امروز پیروز شویم. الان نتیجه خوبی 

برای الهلال به وجود آمده، اما این امکان وجود دارد که همه چیز تغییر کند.
برانکو در واکنش به این سؤال که در ۱۰ سال اخیر هیچ تیمی نتوانسته است 
به الهلال پنج گل بزند و آنها تیمی هجومی هستند، اظهار داشت: در فوتبال هیچ 

چیز را نمی توان پیش بینی کرد، اما همیشه اولین هایی نیز وجود دارد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این سؤال که آیا پرسپولیس 
می تواند قهرمان آسیا شود یا نه، گفت: بله، شما فکر می کنید اگر ما بالا برویم، 

اتفاقی غیر از این رخ بدهد؟ اگر به فینال برویم، حتماً همین طور خواهد شد.
سرمربی پرسپولیس در پاسخ به سؤال خبرنگار عمانی مبنی بر اینکه غیبت 
مهدی طارمی چه تأثیری بر تیم او می گذارد، گفت: طارمی دو سال بهترین 
بازیکن ایران و آقای گل ایران بوده است. او در لیگ قهرمانان آسیا هم آقای گل 
بود و غیبتش فقدانی بزرگ است. احمدزاده هم به دلیل مصدومیت در اختیار ما 

نیست، اما ما امروز با تمام توان هدف مان را دنبال خواهیم کرد.
برانکو در خصوص اینکه پرسپولیس تا مرحله یک چهارم نهایی با بازیکنان 
ایرانی پیش رفت و بعد از آن هم کمترین استفاده را از بازیکنان خارجی کرده 
و این دلگرمی بزرگی است و اینکه پرسپولیس بازی های زیادی را تغییر داده و 
آیا می تواند امروز هم این کار را کند، اظهار داشت: شما اشاره کردید که ما بدون 
بازیکن خارجی به یک چهارم نهایی آمدیم. این دلیل بزرگی برای اعتماد من به 
بازیکنانم است و این اتحاد و شوق همبستگی آنها را نشان می دهد. ما امیدوار 
هستیم و این امید را هیچ کس نمی تواند از ما بگیرید. این نیمه نهایی آسیاست و 

تمام تیم ها با کیفیت بالا در اینجا حضور دارند.

وی درباره اظهارنظر یک خبرنگار عربستانی مبنی بر اینکه عربستانی ها علاقه 
زیادی به او دارند و اگر الهلال به فینال صعود کند همراه این تیم به چین 
می رود تا در بازی فینال حضور داشته باشد یا نه و اینکه تمام هزینه هایش را نیز 
می دهند، خاطرنشان کرد: بابت دعوت تان تشکر می کنم. من مسئولیت زیادی 
در پرسپولیس دارم و بابت این موضوع نیز تشکر می کنم، اما از پرسپولیس هم 

پول خوبی می گیرم!
خوردبین:آماده دیدار برگشت هستیم

سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد، سرخپوشان تصور نمی کرده اند با 
چهار گل مغلوب الهلال عربستان شوند.

محمود خوردبین پس از جلسه هماهنگی دیدار پرسپولیس - الهلال عربستان 
در دور برگشت از مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا در خصوص اینکه آیا 
فکر می کرد پرسپولیس در بازی رفت با شکستی سنگین روبه رو شود، گفت: 
پیش بینی چنین نتیجه ای را نداشتیم و اصلًا فکر نمی کردیم چنین شرایط رقم 

بخورد. با این حال ما آماده دیدار برگشت هستیم تا نتیجه خوبی کسب کنیم.
وی درباره اینکه فکر می کند پرسپولیس بتواند شکست ۴ بر صفر را جبران 
کند، گفت: مربی تیم ما با بازیکنان در این زمینه به خوبی صحبت کرده است. 
ما در بازی رفت هم در بخش هایی از بازی خوب کار کردیم و حتی می توانستیم 
موفق شویم. در بازی با الاهلی هم که ۱۰ نفره بودیم، بازی خوبی ارائه کردیم و 
توانستیم به پیروزی برسیم. ما با حضور بشار رسن، هشت بازیکن ملی پوش داریم.
سرپرست تیم فوتبال پرسولیس در پاسخ به سؤال یک خبرنگار عرب زبان مبنی 
بر اینکه این تیم در جدول لیگ برتر ایران چندم است، اظهار داشت: ما در بالای 

جدول حضور داریم.
حسینی: ما پرسپولیس هستیم و آماده روزهای سخت

کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس درباره بازی تیمش برابر الهلال گفت: امروز 
سختی هم برای پرسپولیس و هم برای الهلال است.

در  الهلال  و  پرسپولیس  دیدار  از  پیش  خبری  نشست  در  جلال حسینی 
دور برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد: زحمت زیادی 
کشیده ایم. ما بازی های خوبی انجام داده ایم. در حال حاضر با تیمی بازی داریم که 

همیشه شخصیت قهرمانی داشته است اما ما هم آماده هستیم.
او ادامه داد: ما یک نیمه این رقابت را خیلی بد باختیم اما برای نیمه دوم آماده 
هستیم. نیمه ای که خیلی باید بجنگیم و تیم همیشگی باشیم تا بتوانیم نتیجه 
بگیریم. الهلال حرفه ای بازیکن جذب کرده اما ما هم پرسپولیس هستیم و آماده 
روزهای سختیم. هوادران باید برای پرسپولیس دعا کنند. این بازی از همه چیز 

برای ما مهم تر است و روز سختی هم برای ما و هم برای الهلال است.
او در واکنش به این ادعا که بازیکنان پرسپولیس در بازی رفت، خشونت آمیز 
بازی کرده اند، گفت: من فکر می کنم شما بازی را ندیده اید. یک بار دیگر بازی 
را نگاه کنید تا ببینید بازیکنان الهلال خطاهای بیشتری روی بازیکنان ما انجام 
داده اند. ما می خواهیم خوب بازی کنیم و آماده بازی امروز هستیم و به این 
سوالات حاشیه ای دقت نمی کنیم. بازیکنان ما تمام تلاششان را می کنند تا برای 
موفقیت پرسپولیس کار کنند. اصلا هم دوست ندارم درباره داوری و مسائل 

حاشیه ای صحبت کنم.
رفت  دیدار  در  پرسپولیس  بازیکن  غیبت چند  درباره  پرسپولیس  کاپیتان 
و حضور خودش در دیدار برگشت تصریح کرد: متاسفانه ما احمدزاده، مهدی 
طارمی و حسین ماهینی را در اختیار نداریم اما من و کمال و محمد انصاری 
برگشتیم. بازی با الهلال فرق می کند و یکی از تیم های حرفه ای است و آماده یک 
بازی سخت هستیم. امروز یک روز دیگر است و باید بیشتر از آن چیزی که تا 
الان بودیم تلاش کنیم. ما امکانات سه تیم دیگر این مرحله را نداریم. ما با کمک 
هوادران به این مرحله آمدیم و در این مرحله با سه تیم ثروتمند بازی می کنیم. 
متاسفانه یک نتیجه بد گرفتیم و امروز خیلی سخت است مقابل تیمی مثل الهلال 

بازی کردن اما ما تمام تلاشمان را می کنیم.
حسینی افزود: هر چیزی امکان دارد که اتفاق بیفتد. البته برای بازیکنان فرق 
نمی کند و در زمین تلاششان را می کنند. ما جزو چهار تیم برتر آسیا هستیم. ما 

بازیکنان جوانی داریم که برای این دیدار آماده هستند.
او درباره شرایط پرسپولیس در صورت حذف از این رقابت ها گفت: سوال خوبی 
است و این به بازیکنان برمی گردد. بازیکنان باید ریکاوری روحی شوند و بعد از این 
دیدار، بازی های سخت مان در لیگ شروع می شود. ما در حال حاضر تمرکزمان 
روی بازی امروز است و یکی از مهمترین بازی ها برای کشورمان است و یک 

بازی ملی است.

پرسپولیس ایران - الهلال عربستان

 در انتظار جادوی ساق ها

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: ۴ طرح ورزشی شامل سالن ورزش 
پهلوانی و زورخانه ای پوریای ولی منطقه جوادالائمه)ع(، زمین ساحلی  ورزشی 
واقع در مجموعه ورزشی مدافع حرم درشهرک پردیسان و سالن ورزشی صبا و 
زمین چمن مصنوعی روستای خورآباد سه شنبه هفته آینده  دوم آبان ماه  با 

حضور معاون وزیر ورزش و جوانان به بهره برداری می رسد .
حسن عابدی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگاران به مناسبت هفته تربیت 
بدنی افزود: عملیات احداث سالن ورزش پهلوانی و زورخانه ای پوریای ولی در سال 

۱۳۹۱ آغاز شد و برای آن ۱۳ میلیارد ریال هزینه شد. 
وی ادامه داد: مجموعه ورزشی مدافع حرم در شهرک پردیسان قم نیز که به 
ورزش های ساحلی اختصاص پیدا کرده، در حال تکمیل است و بخشی از آن با 

اعتبار ۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال به بهره برداری می رسد. 
عابدی بیان داشت: سالن ورزشی صبا که از قبل به صورت نیمه کاره رها شده 
بود با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی تکمیل شد و هفته جاری به بهره برداری 
می رسد و برای این طرح تاکنون ۴ میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال هزینه شده است.

وی افزود :  برای احداث زمین چمن مصنوعی روستای خورآباد از توابع بخش 
کهک  ۱ میلیارد و ۹۵۰ میلیون ریال هزینه شده است.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تغییر زمان آیین تجلیل از 
قهرمانان ورزشی قم گفت: این آیین که قرار بود شهریورماه امسال برگزار شود در 
آذرماه امسال با سخنرانی رئیس مجلس شورای اسلامی و وزیر ورزش و جوانان 
ترتیب می یابد.وی در پاسخ به سوالی در مورد عملکرد اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم در چند سال گذشته گفت: در سال گذشته بعد از ۲۸ سال، ۲ نماینده 
از قم در مسابقات پاراالمپیک حضور داشتند که یکی از آنها موفق به کسب نشان 
طلای این مسابقات شد.  در مسابقات پاراالمپیک ۲۰۱۶ ریو، حسین گلستانی در 
مسابقات والیبال نشسته و محمد محمدنژاد در مسابقات بسکتبال با ویلچر حضور 
داشتند که گلستانی همراه با تیم ملی والیبال نشسته جمهوری اسلامی ایران 
موفق به کسب مقام قهرمانی و نشان طلای این مسابقات شد. وی پاسخ به سوال 
ها در مورد عملکرد و دستاوردهای اداره کل ورزش و جوانان قم را به جلسه دیگر 
موکول کرد. عابدی با اشاره به برنامه های هفته ورزش و جوانان، برگزاری همایش 
ورزش صبحگاهی ویژه بانوان، برپایی نمایشگاه حجاب در ورزش، همایش امر به 
معروف و نهی از منکر در ورزش و همایش خانواده موفق با هدف توانمندسازی 
خانواده در بحث مهارت های زندگی را از برنامه های هفته جاری اداره کل ورزش 
و جوانان قم ذکر کرد. وی دیدار با شماری از علما، برگزاری شورای ورزش همگانی 
استان قم با حضور استاندار، عطرافشانی و غبارروبی مزار شهدای ورزشکار، حضور 
در خانه مطبوعات قم و اهداء خون توسط کارکنان اداره کل ورزش و جوانان را 
از دیگر برنامه های این اداره کل برشمرد. وی تجلیل از خیرین ورزشی، تکریم 
خانواده شهدای ورزشکار، برگزاری همایش بازی های بومی و محلی توابع و افتتاح 
طرح های ورزشی را از دیگر برنامه های هفته ورزش و جوانان در استان قم عنوان 
کرد. عابدی خاطرنشان کرد: روز پنجشنبه ۲۷ مهرماه جاری استخرهای کوثر، 
حجاب و نرگس به صورت رایگان در اختیار آقایان و بانوان استان قم قرار می گیرد
۲۶مهر تا دوم آبان ماه به عنوان هفته تربیت بدنی و ورزش نامگذاری شده است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم :

 چهار طرح ورزشی  در قم افتتاح می شود 
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فواید و خطرات سلامت مصرف چغندر 
چغندر سرشار از مواد مغذی سالم است، که از آن جمله می توان به پنج ویتامین 
ضروری، کلسیم، آهن، پتاسیم، و پروتئین اشاره کرد. اما این ماده غذایی می تواند عوارض 

جانبی شگفت انگیزی نیز داشته باشد.
 چغندر از جمله سبزیجاتی است که می توانید با مد نظر قرار دادن برخی ملاحاظات آن 

را به عنوان بخشی از یک رژیم غذایی سالم مد نظر قرار دهید.
مبارزه با سرطان 

چغندر حاوی سطوح بالای عوامل آنتی اکسیدانی و ضد التهابی است، که مطالعات نشان 
داده اند ممکن است به کاهش خطر ابتلا به برخی انواع سرطان کمک کنند. چغندر رنگ 
قرمز خود را مدیون یک رنگدانه گیاهی به نام بتاسیانین است، که برخی مطالعات اولیه 
نشان داده اند ممکن است از سلول ها در برابر عوامل سرطان زای مضر محافظت کند. 
همچنین، سطوح بالای فیبری منحصر به فرد که در چغندر یافت می شود، با کاهش خطر 
ابتلا به سرطان روده بزرگ پیوند خورده است. به گفته دکتر محمت آز، افزودن یک چهارم 

فنجان چغندر به رژیم غذایی روزانه می تواند خطر ابتلا به سرطان کلیه را کاهش دهد.
کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی 

چغندر منبع خوبی برای فولات و بتائین است. این مواد مغذی به همراه هم عمل کرده 
و در کاهش سطوح هوموسیستئین خون که می تواند خطر ابتلا به بیماری قلبی را در 
نتیجه شکل گیری التهاب و آسیب رساندن به شریان ها افزایش دهد، نقش داشته باشند.

تقویت سلامت چشم 
برگ های چغندر منبع خوبی برای لوتئین است. این آنتی اکسیدان قوی به محافظت از 
چشم ها در برابر انحطاط ماکولای مرتبط با سن و آب مروارید کمک می کند. همچنین، 
این ماده غذایی حاوی طیف گسترده ای از مواد شیمیایی گیاهی است که می توانند به 

بهبود سلامت چشم ها و بافت های عصبی انسان کمک کنند.
تقویت استقامت 

نتایج پژوهش های پژوهشگران بریتانیایی نشان داده است ورزشکارانی که پیش از انجام 
تمرینات خود ترکیب آب چغندر و اندکی آب سیب را می نوشیدند از استقامت بیشتر 
و فشار خون زمان استراحت پایین تر نسبت به افرادی که این کار را انجام نمی دادند، 
برخوردار بودند. به نظر می رسد نیترات موجود در چغندر عامل کلیدی در بهبود استقامت 
محسوب می شود. مطالعات بیشتر نشان داده اند که ترکیب آب چغندر-سیب می تواند 
انجام برخی فعالیت ها )مانند پیاده روی( را برای افراد سالخورده به کاری کمتر خسته 

کننده تبدیل کند.
کاهش خطر ابتلا به زوال عقل 

چغندر اسید نیتریک تولید می کند، که به افزایش جریان خون در سراسر بدن انسان 
از جمله مغز، کمک می کند. تصویربرداری های MRI صورت گرفته روی افراد مسن 
نشان داده اند که پس از مصرف یک رژیم غذایی با محتوای نیترات بالا که شامل چغندر 
می شده است، سوژه ها افزایش جریان خون به ماده سفید لوب های پیشانی مغز خود 

را تجربه کرده اند.
مبارزه با یبوست 

فیبر موجود در چغندر به عملکرد روان دستگاه گوارش انسان کمک می کند.
خطر سلامت: مصرف چغندر می تواند موجب تشکیل سنگ کلیه شود 

اگر مستعد ابتلا به سنگ های کلیه هستید، شاید بهتر باشد برگ های چغندر را با 
احتیاط بیشتری مصرف کنید. آنها سرشار از اگزالات ها هستند، که می توانند کریستال 

های کوچکی را شکل داده و به شکل گیری سنگ های کلیه منجر شوند.
خطر سلامت: مصرف چغندر می تواند موجب ابتلا به نقرس شود 

چغندر سرشار از اگزالات است که می تواند ابتلا به بیماری نقرس را موجب شود. نقرس 
یک نوع آرتریت است که به واسطه افزایش بیش از حد اسید اوریک در بدن شکل می 

گیرد.
خطر سلامت: مصرف چغندر موجب تغییر رنگ مدفوع می شود 

اگرچه مصرف چغندر بهبود شرایط اجابت مزاج را در پی دارد، اما می تواند ادرار یا مدفوع 
را به رنگ صورتی یا قرمز درآورد. در این شرایط جای نگرانی وجود ندارد و نباید آن را با 

وجود خون در مدفوع یا ادرار اشتباه گرفت.

یک متخصص تغذیه عنوان کرد 

عوارض مصرف غیرمنطقی هورمون رشد در 
کودکان

 متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: میزان استفاده از کلسیم در کودکان ۱۲۰۰ 
میلی گرم در روز است که بهترین منبع تامین آن لبنیات کم چرب بوده و والدین می توانند 

برای تامین آن در تغذیه کودک از شیر و ماست کم چرب استفاده کنند. 
مجید حاجی فرجی متخصص تغذیه و رژیم درمانی درخصوص استفاده از هورمون رشد 
برای کودکان اظهار داشت: امروزه شاهد هستیم که والدین برای افزایش رشد یا قد کودکان 
خود به دنبال استفاده از این داروها هستند. به طور کلی باید گفت نمی شود برای  تمام 
کودکان این هورمون ها را تجویز کرد بلکه پزش متخصص باید با انجام آزمایش های بالینی 

علت عدم رشد قد کودک را تشخیص دهد.
وی افزود: استفاده از این هورمون ها نیازمند شرایط سنی خاصی است که به طور کلی 
این داروها برای دختران در سنین زیر ۱۰ سال و برای پسران در سنین بین ۱۰ تا ۱۲ 

سالگی تجویز می شود.
حاجی فرجی ادامه داد: استفاده غیرمنطقی و بدون تجویز از این هورمون ها قطعا عوارضی 
از جمله بلوغ زودرس کودکان را به دنبال خواهد داشت که این موضوع می تواند برای 

خانواده ها دردسرساز باشد.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی توصیه کرد: والدین نباید برای قد بلند شدن کودکان 
خود به صورت سرخود اقدام به تهیه هورمون های رشد کنند زیرا قد افراد موضوعی است 

که ارتباط مستقیم با ساختار ژنتیکی آنها دارد.
وی گفت: باید بررسی کرد که پدر و مادر کودک در چه حیطه قدی قرار دارند و سپس 
تشخیص داد که آیا کودک می تواند در جهش های رشدی افزایش قد پیدا کند یا خیر؟ 
که اگر این موضوع توسط پزشک متخصص تایید نشود استفاده از هورمون های رشد نیز 

تاثیری بر رشد کودک نخواهند داشت.
حاجی فرجی درخصوص تغذیه مناسب برای افزایش قد کودکان توضیح داد: رعایت 
نکات تغذیه ای در سنین حدود دو سالگی می تواند نقش زیادی در رشد طبیعی کودک 

داشته باشد.
وی گفت: مصرف صحیح و مناسب کلسیم در طول روز می تواند در رشد کودک نقش 
موثری ایفا کند. همچنین میزان استفاده از کلسیم در کودکان ۱۲۰۰ میلی گرم در روز 
است که بهترین منبع تامین آن لبنیات کم چرب هستند و والدین می توانند در تغذیه 

کودک از شیر و ماست کم چرب استفاده کنند.
 D این متخصص تغذیه تصریح کرد: برای جذب بهتر کلسیم نیازمند به مصرف ویتامین
هستیم و همانطور که می دانید تامین این ویتامین با تابش آفتاب به سطح پوست انجام 
می شود اما از آنجا که در زندگی شهرنشینی به دلیل آلودگی هوا و... جذب آفتاب با موانعی 

همراه است توصیه می شود با تشخیص پزشک از مکمل های ویتامین D استفاده شود.
حاجی فرجی گفت: مطالعات دهه اخیر نشان می دهد که میزان استفاده از این ویتامین 

در افراد جامعه کاهش پیدا کرده و بسیاری از افراد با کمبود ویتامین D مواجه هستند.
وی اضافه کرد: از آنجا که منابع غذایی غنی از کلسیم وجود ندارد و این ماده در برخی از 
روغن های ماهی یا گوشت یافت می شود که میزان جذب آنها بسیار پایین است متخصصان 
توصیه می کنند که افراد جامعه برای تامین نیازهای ویتامینی بدن خود با دستور پزشک 

از مکمل ها استفاده کنند.
این متخصص تغذیه در پایان گفت: استفاده از مواد معدنی نظیر زینک و روی نیز 

می توانند نقش اساسی در رشد کودک ایفا کند.

یک متخصص طب سنتی مطرح کرد

 تاثیر روغن های بابونه و بادام تلخ
 در درمان آلرژی

 یک متخصص طب سنتی گفت: چرب کردن پیشانی با روغن های گرم مانند بادام تلخ، 
بابونه و سیاه دانه برای افرادی که به آلرژی مبتلا هستند می تواند نقش مؤثری در درمان 

این عارضه ایفا کند. 
مهدی برهانی متخصص طب سنتی در زمینه پیشگیری و درمان آلرژی های فصلی از 
دیدگاه طب سنتی، اظهار داشت: به طور کلی از منظر طب سنتی علت بروز آلرژی حرارتی 
است که به دلیل ضعیفی مغز ایجاد شده و باعث بروز آب ریزش بینی می شود که این 

موضوع یک پروسه خاص و پیچیده را شامل می شود.
وی گفت: از نظر طب سنتی آلرژی به دو صورت سرد و گرم بروز می کند و باید این 
بیماری توسط پزشک متخصص بررسی و تشخیص داده شود.  برهانی در خصوص علل 
ایجاد آلرژی گفت: عموماً  افرادی که خود را در معرض سرما قرار نمی دهند کمتر به این 
عارضه مبتلا می شوند و همچنین استفاده از هدبند و کلاه مناسب در فصل سرما می تواند 

نقش اساسی در کاهش آبریزش بینی داشته باشد.
این متخصص طب سنتی در خصوص روش درمان آلرژی توضیح داد: یکی از داروهایی 
که امروزه از منظر طب سنتی برای درمان آلرژی به کار می رود، داروی »اطریفل« است، 
استفاده از این قرص باعث می شود که به مرور زمان آلرژی از بین برود اما باید توجه داشت 

مراقبت هایی نظیر دوری از سرما و گرم نگه داشتن بدن باید رعایت شود.
وی ادامه داد: استفاده از دمنوش ها نقش زیادی در درمان و کاهش آلرژی ندارد زیرا 
دمنوش ها بیشتر برای درمان بیماری های ریوی به کار می روند و تأثیری بر روی مغز 
نخواهند داشت. از دیدگاه طب سنتی دمنوش ها نوشیدنی تفننی محسوب نمی شوند 
بلکه به عنوان دارو مورد استفاده قرار می گیرند لذا بهتر است این گیاهان دارویی توسط 

متخصص تجویز شود.
وی در پایان گفت:  چرب کردن پیشانی با روغن های گرم مانند بادام تلخ، بابونه و سیاه دانه 
برای افرادی که به آلرژی مبتلا هستند می تواند نقش مؤثری برای درمان این عارضه ایفا 

کند.

علمی و سلامت 
سه شنبه -بیست وپنجم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4402

وقتی کبد با مشکلی بزرگ مواجه است 
کبد یکی از مهم ترین اندام های بدن انسان است. کبد همانند فیلتری توانمند به حذف 

سموم و مواد زائد از جریان خون کمک می کند.
 کبد مسئولیت ذخیره انرژی و تولید ترکیباتی که بدن از آنها برای پردازش کارآمد غذا 
استفاده می کند را نیز بر عهده دارد. اما گاهی اوقات این اندام حیاتی به دلایل مختلف 
عملکرد بی نقص خود را ارائه نمی کند، که به شکل گیری برخی نشانه ها منجر می شود.

چشم هایی که زرد شده اند 
زرد شدن چشم ها نشانه ای از عملکرد نامناسب کبد است و احتمالا آشکارترین نشانه 
بیماری کبدی محسوب می شود. ماده ای زرد رنگ به نام بیلی روبین به طور معمول 
توسط کبد تجزیه می شود و امکان دفع آن از بدن فراهم می شود، اما زمانی که کبد 
عملکرد درستی ندارد، میزان بیلی روبین در بدن افزایش می یابد و به زرد شدن سفیدی 

چشم ها منجر می شود.
شکمی که با مایع پر شده است 

اگر شکم شما به ناگاه متورم شده و این شرایط بهبود نمی یابد، این می تواند چیزی فراتر 
از یک نفخ معمولی باشد. افزایش فشار در رگ های خونی اطراف کبد می تواند به تجمع 
مایع در شکم منجر شود. مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق شرایط و شناسایی دلیل 

نفخ و تورم شکم بهترین گزینه است.
به بیماری هپاتیت A، B، یا C مبتلا هستید 

زمانی که ویروس ها یا انگل ها کبد را عفونی می سازند، این شرایط موجب التهاب می 
شود و عملکرد این اندام افت می کند. شایع ترین انواع عفونت کبد ویروس های هپاتیت 
هستند. هپاتیت A به واسطه تماس با مدفوع فرد آلوده یا مصرف غذا یا نوشیدنی وی 
شکل می گیرد، در شرایطی که انواع B و C بیشتر به واسطه انتقال از طریق تماس با خون، 

رابطه جنسی یا دیگر مایعات بدن فرد آلوده سرایت می کنند.
خارشی که متوقف نمی شود 

کبدی که بیمار است می تواند موجب شکل گیری احساس خارش در سراسر بدن شود. 
دلیل دقیق این مساله همچنان نامشخص بوده، اما به نظر می رسد این احساس خارش با 
نمک صفرا مرتبط است. صفرا یک ماده گوارشی است که توسط کبد تولید می شود، اما 
در افراد مبتلا به سیروز صفراوی اولیه )یک بیماری خود ایمنی کبد که موجب تخریب 
مجرای صفراوی می شود(، تجمع صفرا موجب شکل گیری نشانه های مشهودی مانند 

خارش می شود.
همواره خسته هستید 

خستگی پایدار تقریبا همیشه نشانه ای از بروز مشکل در بدن است. بیماری کبد می تواند 
دلیل این خستگی پایان ناپذیر باشد.

به الکل اعتیاد دارید 
مصرف الکل می تواند با گذشت زمان کبد را با مشکلات جدی مواجه سازد و در 
نهایت به شکل گیری بیماری کبدی منجر شود. کبد به دفع مواد شیمیایی و سموم 
از بدن کمک می کند و مصرف مداوم الکل به معنای هرچه سخت تر کار کردن این 

اندام است.
اضافه وزن دارید 

اضافه وزن یا چاقی می توانند پیامدهایی فراتر از خدشه دار کردن زیبایی ظاهری شما 
داشته باشند. ابتلا به بیماری کبد چرب غیر الکلی، به ویژه در میان افرادی که در دهه های 
چهارم و پنجم زندگی خود قرار دارند، روند رو به رشدی را دنبال می کند، که اساسا به 

معنای تجمع چربی در و اطراف کبد است. 
گاهی اوقات این شرایط به سیروز کبدی منجر می شود. خبر خوب این است که می 
توان عواملی مانند چاقی، کلسترول بالا، و دیابت که خطر ابتلا به این بیماری را افزایش می 

دهند، مدیریت کرده یا تغییر داد.
سابقه خانوادگی ابتلا به بیماری کبدی دارید 

دسته ای کوچک از بیماری های کبد ارثی هستند، از این رو اگر با سابقه مرگ یکی از 
اعضای خانواده به واسطه بیماری کبدی یا سرطان کبد مواجه هستید، احتمال ابتلای شما 

نیز افزایش می یابد. این شرایط را با پزشک خود در میان بگذارید.
دچار گیجی یا فراموشی شده اید 

همه ما گاهی اوقات در طول زندگی خود با فراموشی های کوچک مواجه می شویم، 
اما اگر به ناگاه به نظر می رسد فراموشکار شده اید یا به راحتی گیج می شوید، این 
شرایط را به عنوان یک مشکل مغزی بی ضرر در نظر نگیرید. زمانی که کبد قادر نیست 
سموم را به درستی از بدن دفع کند امکان ابتلا به بیماری آنسفالوپاتی کبدی وجود 
دارد که به طور معمول در بیماران مبتلا به بیماری کبدی مزمن، سیروز، یا هپاتیت 

دیده می شود.

آیا می دانستید آب سیب زمینی حاوی پتاسیم، آهن، 
فیبر، کلسیم، فسفر، پروتئین، ویتامین های A، B و 
C است و معلوم شده بیماری های گوناگونی را درمان 
می کند؟ سیب زمینی قرن هاست که به عنوان درمانی 

طبیعی برای بیماری های مختلف کاربرد دارد. 
آب سیب زمینی خواص آنتی اکسیدانی دارد

آب سیب زمینی برای درد مفاصل سالمندان بسیار 
مفید است زیرا اسید اوریک را از بدن خارج می کند. 
آب سیب زمینی حاوی آلکالین است که می تواند 
و  قلبی  بیماری های  و  سرطان  از  پیشگیری  برای 
کمک  زمینی،  سیب  آب  باشد.  سودمند  عروقی 
زیادی به سیستم گوارش می کند، مانند التیام زخم 
معده، مشکلات گوارشی و یبوست. آب سیب زمینی، 
اسیدیته ی معده را تعدیل کرده و دردهای زخم معده را 
تسکین می دهد. برای این منظور بهتر است از آب سیب 
زمینی قرمز استفاده کنید، مخصوصاً سیب زمینی های 
تازه. خیلی مهم است که آب سیب زمینی قرمز را فوراً 
بعد از تهیه بنوشید. قبل از تهیه ی آب سیب زمینی، 
آن ها را خوب بشویید، تمیز کنید و خشک کنید. هرگز 
از سیب زمینی های سبز یا آن هایی که لکه های سیاه 
دارند استفاده نکنید چون ممکن است حاوی مواد 
سمی باشند. سیب زمینی نسبتاً ارزان قیمت است و 
مجبور نیستید هزینه ی زیادی صرف خرید آن بکنید. 
سیب زمینی با پوست، منبع عالی فیبر است. آب 
سیب زمینی حاوی درشت مولکول های پیچیده ی 
نشاسته ای است که منبعی از انرژی برای نیازهای 
حیاتی بدن می تواند باشد. بیشتر افراد از مصرف سیب 
زمینی اجتناب می کنند چون نگران این هستند که 
وزنشان افزایش پیدا کند. با این که سیب زمینی بدون 
تردید حاوی مقادیر قابل توجهی نشاسته است؛ اما آن 

چیزی که در کالری دریافتی تفاوت ایجاد می کند، 
روش پخت آن هاست. سرخ کردن باعث از دست رفتن 
تمام ارزش های غذایی آن می شود. سیب زمینی با 
پوست اگر بخارپز شود، پروتئین بسیار زیادی داشته 
و املاح و مواد معدنی قابل توجهی به بدنتان خواهد 
رساند. چیزی که باعث می شود آب سیب زمینی 
مقوی باشد، پتاسیم بالای آن است. آب سیب زمینی 
علاوه بر پتاسیم، منبع غنی ویتامین B و C نیز هست، 
ضمناً یک عدد سیب زمینی متوسط می تواند مقادیر 
زیادی آهن به بدنتان برساند. اگر آب سیب زمینی خام 
را تهیه کنید تمام این خواص، کیفیتشان بسیار بهتر 

خواهد شد.
فواید آب سیب زمینی برای پوست

آب سیب زمینی، یک ضدعفونی کننده ی شگفت انگیز 
برای پوست مستعد آکنه است. می توانید یک سیب 
زمینی خام را به دو نیم کرده و روی ناحیه ی مورد 
نظر بگذارید. خواص آنتی باکتریال آب سیب زمینی، 
میکروارگانیسم های مضر پوست را نابود کرده و پوست 
را درخشان و قوی می کند. برخی از اسیدهای ناپایدار 
در آب سیب زمینی حتی می توانند تیرگی های پوست 
را برطرف کرده و رنگ پوست را روشن تر کنند. بافت 
جای زخم به طور کلی از سلول های مرده تشکیل شده 
است؛ خاصیت اسیدی آب سیب زمینی می تواند به 
زدودن سلول های مرده کمک کرده و سلول های جدید 
و قوی پوست را نمایان کنند. اگر دچار التهاب پوست یا 
تیرگی پوست هستید، آب سیب زمینی خام می تواند 

این بافت ها را بهبود ببخشد.
فواید آب سیب زمینی برای معده

برای سلامت  معیاری  ما  بدن  باز  و  اسید  تعادل 
جسمی ماست. ما باید تغذیه ای داشته باشیم که این 

تعادل پیوسته حفظ شود. اسیدهای سیب زمینی مانند 
فسفات یا سولفور ممکن است این سبزی را اسیدی 
کند اما سیب زمینی حاوی ویژگی های ضد اسیدی نیز 
هست مانند کلسیم، پتاسیم و سدیم، منیزیم و آهن. 
از آنجایی که اسیدهای موجود در یک غذا معیاری 
آن  شدنی  حل  قابلیت های  یا  بودن  اسیدی  برای 
نیستند، می توانیم بگوییم که آب سیب زمینی حاوی 
اسیدهایی است که می توانند به نابود کردن اسیدهای 

قوی تر معده کمک کنند.
آب سیب زمینی برای موهای خشک و 

خاکستری
ماسک آب سیب زمینی برای مو بسیار عالی است. 
ریزش مو را کنترل می کند و رشد موهای جدید را 
سریع تر می کند. بعد از استفاده از این ماسک، موهایتان 

نرم تر و زیباتر خواهند شد.
آب سیب زمینی برای گوارش و کاهش وزن

آب سیب زمینی برای آن هایی که سعی در کاهش 
وزن دارند بسیار مفید است. استفاده ی منظم از آن، 
توانایی های گوارشی تان را تقویت می کند. هر روز صبح 
قبل از صبحانه یا عصر، آب سیب زمینی بنوشید. این 
کار به روند کاهش وزنتان کمک می کند. می توانید 

کمی عسل هم به آن اضافه کنید.
آب سیب زمینی و توقف رشد سلول های 

سرطانی
آیا فرمول آب سیب زمینی می تواند با رشد تومورهای 
سرطانی مبارزه کند؟ بله آب سیب زمینی این قدرت را 
دارد که با تومورهای بدخیم بجنگد. آب سیب زمینی 
سلول های  رشد  که  دارد  توجهی  قابل  ویژگی های 
سرطانی را متوقف می کند. خواص آنتی باکتریال آب 
سیب زمینی ممکن است توجیه این قابلیت آن باشد.

فواید آب سیب 
سلامتی برای  زمینی 

 

محققان کشور به نانوفرمولاسیون آفت کش هایی 
دست یافتند که به گفته آنها با انجام تست میدانی 
بر روی آفت پسیل پسته و شته انار و یونجه نتایج 

مطلوبی در کنترل این آفات کسب کرده اند.
اینکه  بیان  با  معماری زاده، مجری طرح  نرگس 
از  کشاورزی  آفات  با  انسان  غذای  بودن  مشترک 
آغاز حیات انسان بر کره زمین مشکلات جدی برای 
تولیدات کشاورزی ایجاد کرده است، گفت: بر اساس 
از محصولات  از ۳۵ درصد  بیش  فائو سالانه  آمار 
کشاورزی در سراسر دنیا به واسطه آفات کشاورزی 

از بین می روند.
وی یکی از کارآمدترین روش های مبارزه با آفات 
کشاورزی را کاربرد آفت کش های شیمیایی دانست 
بزرگ  چالش  با  راهکار  این  کرد:  خاطرنشان  و 
مقابله کرده است؛ چراکه  فرمولاسیون آفت کشی 
بکارگیری فرمولاسیون های آفت کش های ناکارآمد 
از  و جبران ناپذیری چون  می تواند خطرات جدی 
بین رفتن محصولات کشاورزی، افزایش هزینه های 
کنترل آفت و افزایش مصرف آفت کش ها را به همراه 

داشته باشد.

مجری طرح با اشاره به اجرای مطالعاتی در این 
زمینه، یادآور شد: در این پروژه تحقیقاتی تلاش شد 
تا فرمولاسیون آفت کش زیست سازگار با استفاده از 
فناوری نانو را ارائه دهیم، به گونه ای که با استفاده از 
این فرمولاسیون ضمن افزایش کارایی آفت کش ها 
زیست  آلودگی های  کشاورزی،  آفات  کنترل  برای 

محیطی آن نیز کاهش یابد.
به  این مطالعات  اینکه در  بیان  با   معماری زاده 
فرمولاسیون نانوآفت کش زیست تخریب پذیر دست 
یافتیم، اظهار کرد: ما در این طرح با بهره برداری از 
فناوری نانو این آفت کش ها را به صورت نانو کپسول 
فرموله کردیم. به دلیل استفاده از فناوری کپسوله 
کردن،  مواد موثر به طور فیزیکی و شیمیایی در قالبی 
از مواد خاص پوشانده و محافظت می شوند؛ از این رو 

سمیتی برای محیط زیست ندارد.
ماده  آرام  و  کنترل شده  رهاسازی  مجری طرح، 
مؤثره را از مزایای این آفت کش دوستدار طبیعت 
نام برد و یادآور شد: از آنجایی که ماده موثره این 
آفت کش آهسته  رهاسازی می شود، از این رو می توان 
با مقدار کمتر ماده موثره و دفعات سمپاشی کمتر 

آفات مورد نظر را کنترل کرد.
به گفته وی، این روش، کاهش هزینه ها و مصرف 
آفت کش ها و آلودگی زیست محیطی را به همراه 

دارد.
در  اینکه  بر  تاکید  با  گیلان  دانشگاه  محقق 
یافتیم  دست  نانوفرمولاسیونی  به  تحقیقات  این 
با  مستقیم  کردن  کپسوله  فناوری  از  آن  در  که 
کوپلیمرهای خطی دندریتیک پلی سیتریک، اسید 
PCA-PEG-( پلی اتیلن گلیکول و پلی سیتریک اسید

PCA( جهت کنترل رهاسازی آفت کش بهره  بردیم، 
ادامه داد: پلیمری که در اطراف ذرات این آفت کش 
قرار گرفته است در منطقه UV نور خورشید دارای 
خاصیت جذب فوتون زیادی است؛ از این رو به مرور 
زمان می تواند باقیماند آفت کش در محیط زیست را 

حذف کند.
این دانش آموخته دانشگاه گیلان تاکید کرد: از این 
رو می توان اطمینان داشت که کاربرد این نوع نانو 
فرمولاسیون نه تنها هیچ آلودگی جدیدی به محیط 
زیست اضافه نخواهد کرد، بلکه به حذف باقیمانده 

آفت کش از محیط زیست نیز کمک خواهد کرد.

چه  برای  آفت کش  این  اینکه  خصوص  در  وی 
محصولاتی قابل استفاده است، توضیح داد: ما در این 
مطالعات به فرمولاسیون کپسوله کردن آفت کش 
دست یافتیم؛ بر این اساس می توان این روش را برای 

آفت کش های مختلف به کار برد.
به گفته معماری زاده این قابلیت وجود دارد که از 
این فرمولاسیون برای انواع آفت کش های مختلف 
مانند انواع حشره کش ها، قارچ کش ها و علف کش ها 
به  اقدام  آفت کش،  نوع  به  بسته  و  استفاده شود 

کنترل آفات در مزارع شود.
مجری طرح همچنین افزود: ما در این مطالعات 
برای دو نوع آفت کش تست های میدانی انجام دادیم 
که موفق به اخذ گواهینامه نانومقیاس از ستاد توسعه 

فناوری نانو شدیم.
وی به انجام تست های میدانی اشاره کرد و یادآور 
شد: در فاز آزمایشگاهی بر روی آفت مدل کار کردیم 
تا کارایی آن را بررسی کنیم، ولی وقتی به مرحله 
پایلوت رسیدیم، نانو کپسوله "ایمیداکلوپرید" را بر 
روی آفت "پسیل" پسته و "شته" یونجه و انار تست 
کردیم که نتایج مطلوبی را در کنترل آفت به دست 

آوردیم.
معماری زاده خاطرنشان کرد: در حال حاضر این 

فناوری در فاز نیمه صنعتی قرار دارد.
و  کرد  اشاره  این طرح  اهمیت  به  مجری طرح 
گفت: میزان تقاضا برای آفت کش های مختلف در 
ایران در سال جاری ۷۰ هزار تن برآورده شده است 
که این میزان تقاضا، ایران را به یکی از پرمصرف ترین 
کشورهای جهان در زمینه آفت کش ها تبدیل کرده 
است.وی سهم مصرف دو آفت کش "ایمیداکلوپرید" 
و "ایندوکساکارب" به عنوان پر مصرف ترین آفت کش 
در ایران و جهان را حداقل ۱۲۰۰ تن در سال ذکر 
به  تولید می تواند  از  این حجم  یادآور شد:  کرد و 
صورت اجاره خط تولید و یا خرید خدمات در یکی 
از کارخانه های تولید آفت کش های شیمیایی تولید 
شوند؛ ولی با توجه به کارایی نانوفرمولاسیون این 
آفت کش ها، محصولات تولیدی با قیمت رقابتی قابل 

عرضه است.

دانشمند ایرانی آنتن پرنده می سازدکنترل پسیل پسته و شته انار با روش زیستی
یک دانشمند ایرانی با همکاری گروهی از محققان قصد دارد یک آنتن پرنده بسازد که در 

محیط های شهری سیگنال بهتری برای اینترنت بی سیم فراهم می کند.
درحال حاضر شبکه های بی سیم باید با امواجی بسیار شلوغ و متراکم دست و پنجه نرم 
کنند. این وضعیت با راه اندازه شبکه های اینترنتی ۵G نیز بدتر خواهد شد. بنابراین هرگونه 

ارتقای کیفیت سیگنال به بهبود قابل توجه عملکرد منجر می شود.
درهمین راستا نیما قالیچه چیان یکی از استادیاران دانشگاه ایالتی اوهایو با همکاری 
محققان ایده جالبی ارائه کرده است. آنها معتقدند یک آنتن پرنده مشکل کیفیت 
سیگنال های اینترنتی بی سیم را حل می کند و از سوی دیگر طیف شلوغ فرکانس های 

الکترومغناطیسی را بهبود می دهد.
به عبارت دیگر امواج میلیمتری ) ۳۰ تا ۳۰۰ گیگا هرتز( پهنای باندی دائمی فراهم می 
کنند که برای فرایندهای انتقال اطلاعات با سرعت بالا در آینده اهمیت زیادی دارد.  در 
حال حاضر فرکانس های ضعیف و شلوغ فعلی به سختی می توانند برای دستگاه های 

مختلف پهنای باند ملزوم رافراهم کنند.
قالیچه چیان در این باره می گوید: امروزه موبایل ها تمام خدمات مخابراتی بی سیم را 
برای انتقال اطلاعات به شکل صوت و ویدئو فراهم می کنند. بنابراین همیشه باید فناوری 
های این بخش را ارتقا داد. ما همیشه باید راهی برای قدرتمندتر کردن سیگنال ها بیابیم تا 

اطلاعات بیشتری را نسبت به گذشته ارسال و دریافت کنیم.
 تاباندن امواج میلیمتری در هوا در مقایسه با کابل های فیبری نوری کم هزینه تر است 
و احتمالا زیربنای لازم برای پهنای باند در آینده را فراهم می کند. این فناوری به خصوص 

برای ارتباطات موبایل در محیط های شهری کارآمد خواه بود.
قالیچه چیان در این باره می افزاید: ما سعی داریم  فرکانس امواج را ۵۰ برابر بالاتر ببریم 
تا بتوانیم پهنای باند را ۵۰ برابر بیشتر کنیم. بنابراین ایده اصلی ساخت دستگاه هایی است 

که اطلاعات را با فرکانس خیلی زیاد دریافت و ارسال می کنند.
میکرو  های  سیستم  از  میلیمتری  امواج  آنتن  طراحی  مشغول  گروهش  و  وی 

الکترومکانیکی و فناوری های پرینت سه بعدی هستند.
این آنتن شبیه یک دیافراگم است که پست های کوچکی از آن پشتیبانی می کنند اما 
بیشتر اوقات این آنتن شناور است. به طور معمول آنتن روی لایه هایی سیلیکونی سوار می 
شود که سیگنال های بی سیم را تضعیف می کنند و محققان تصمیم دارند با شناورکردن 

آنتن قدرت سیگنال ها را افزایش دهند.
همچنین این گروه قصد دارند لنزی برای آنتن بسازند که سیگنال های امواج میلیمتری 

را متمرکز می کند و قدرت می بخشد.
این فناوری برای ارتباطات ماهواره ای، رادارها، تصویربرداری امنیتی و پزشکی به کار 

می برد.
این فناوری بسیار جوان است و هنوز مشخص نیست وارد بازار شود با این وجود نقشی 

مهم در گسترش اینترنت۵G و پهنای باند ملزوم آن دارد.

آموزش زبان به کودکان ناشنوا به کمک 
یک ربات

محققان در دانشگاه "گالاودت")gallaudet( موفق به توسعه یک ربات شدند که می تواند 
زبان را به کودکان آموزش دهد.

این ربات حتی می تواند به کودکان ناشنوا کمک کند تا زبان مادری خود را یاد بگیرند.
این دستگاه که نمونه اولیه آن)RAVE( نامیده می شود، می تواند بر روی گهواره 
یک کودک شیرخوار آویزان شود و با تشخیص زمان یادگیری کودک، با وی ارتباط 

برقرار کند.
این یک ربات چاپ سه بعدی است که یک الگوریتم مبتنی بر اسکن های عصبی و 
حرارتی و یک صفحه نمایش کامپیوتری با یک "چهره رایانه ای")آواتار( دارد که از زبان اشاره 

آمریکایی در یک سرعت معین و مشخص استفاده می کند.
تولید این محصول با کمک هزینه ۱.۱ میلیون دلاری از "بنیاد ملی علوم")NSF( و 
همکاری "بنیاد ویلیام میرون کک")W.M. Keck Foundation( به مدت سه سال به طول 
انجامید. نتایج اولیه نشان می دهد که این ربات می تواند توجه کودکان را هر بار به مدت 

شش دقیقه به خود جلب کند.
نوزادانی که تنها شش تا هشت ماه دارند، پس از چند دقیقه در طول این کار با یک ریتم 
همراه با زبان اشاره شروع به حرکت می کنند. همگام شدن با این ریتم نشان می دهد که 
یک کودک برخی از پایه های مهم هر زبان، مانند صداها و یا سایر واحدهای اساسی یک 

زبان را تشخیص داده و یاد گرفته است.
این ربات می تواند به پدران و مادرانی که کودکان کم شنوا یا ناشنوای مادرزاد دارند، 
کمک زیادی بکند.محققان این پژوهش، این ربات را در تاریخ ۲۴ اکتبر در کمیته بنیاد 
ملی علوم ارائه خواهند کرد و قصد دارند تا این فناوری را در یک سال آینده باز هم 

ارتقا دهند.

یک طراح سوئیسی به نام "توماس میسی" موفق به طراحی یک صندلی برای 
مسافران مریخ شده است.

 الون ماسک قصد دارد تا سال ۲۰۲۴ بشر را به مریخ بفرستد بنابراین در آنجا 
به صندلی نیاز دارد.

این صندلی که "Mars Chair" نام دارد از فیبر کربنی ساخته شده است.
ساخت لوازمی که بشر در مریخ به آنها نیاز خواهد داشت و انتقال آنها به این 

سیاره هزینه های زیادی را به همراه خواهد داشت.
به همین دلیل میسی ایده طراحی صندلی های سبک که از فیبر کربنی ساخته 
می شوند را ارائه کرده و با هدف بهینه سازی فضا و هزینه آن را طراحی کرده است.

میسی و تیمش تخمین زده اند که حمل و نقل مبلمان به مریخ حدود ۵۰۰۰ 
یورو)۵۸۹۹.۷۵ دلار( در هر کیلوگرم هزینه خواهد داشت.

اما با این روش حدود ۷۰۰۰ یورو به ازای هر صندلی و همچنین ۷۵ درصد 
حجم بسته بندی در مقایسه با یک صندلی معمولی که بسته بندی عادی دارد، 

صرفه جویی می شود.
میسی هر صندلی را با وزن ۵۰۰ گرم روی زمین و پایه هایی با زاویه هشت درجه 

برای ثبات بهتر در گرانش پایین طراحی کرده است.

علاوه بر این فقط دو میلی متر ضخامت دارد، بنابراین می توان آن را به راحتی در 
یک فضاپیما قرار داد. به گفته میسی در انتقال لوازم به مریخ، حجم ذخیره سازی 
اغلب یک مانع کلیدی محسوب می شود. دلیل سبک وزن بودن این صندلی ها 
استفاده از الیاف کربن در ساخت آنها است. میسی در وبسایت خود می گوید:"فیبر 
کربن معمولا یک ماده گران است، با این حال در این رابطه نسبت به وزن و قدرتی 
که دارد، جایگزین ارزانی برای بسیاری از مواد تولید مبلمان است." وی بر این باور 

است که تولید این محصول، گامی به سمت نزدیک شدن به مریخ است.

طراحی صندلی برای استفاده در مریخ!
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معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

کاهش مصرف سموم در بخش کشاورزی قم
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: میزان مصرف سموم 
دفع آفات و بیماری ها در استان قم طی سال های اخیر کاهش داشته و در حدود ۱۰۰ 

تن در سال می باشد.
محمد علی سلامی ضمن تاکید بر تولید محصول ارگانیک در استان قم، اظهار داشت: 
با توجه به این که تولید محصول ارگانیک و یا محصول سالم نیازمند برنامه های دقیق و 
اجرای موارد متعدد می باشد، این سازمان از ۳ سال پیش تا کنون با پیگیری و اجرای طرح 
IPM یا مدیریت مبارزه تلفیقی با آفات و کاهش مصرف سموم اقدامات گسترده ای را در 
این خصوص در دستورکار قرار داده است.وی افزود: در همین راستا با ایجاد آزمایشگاه گیاه 
پزشکی، انسکتاریوم تولید حشرات مفید، همچنین آزمایشگاه مجهز به دستگاه ICP برای 
اولین بار در استان مخصوص اندازه گیری عناصر غذایی وکودها وعناصر سنگین با دقت 
بالا که تا ماه آینده به بهره برداری می رسد، گسترش قابل ملاحظه ای در تولید محصول 
سالم برای آینده پیش بینی می شود.وی در ادامه با اشاره به میزان استفاده از سموم دفع 
آفات در تولیدات کشاورزی قم، بیان داشت: میزان سموم دفع آفات و بیماری ها در بخش 
کشاورزی استان طی سال های اخیر افزایش نداشته است و در حدود ۱۰۰ تن در سال 
می باشد.سلامی با اشاره به اینکه این میزان مصرف سم در قم نسبت به مصرف کشوری و 
حتی جهانی پایین تر است، خاطر نشان کرد: سطح مبارزه با بسیاری آفات و علف های هرز 
به صورت فیزیکی و غیر شیمیایی و در تکرارهای متوالی بیش از  ۵۰ هزار هکتار در باغات 
و زراعت ها بوده است.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم در 
ادامه سخنان خود، گفت: تولید محصول ارگانیک به خاطر اینکه به هیچ وجه نباید از سموم 
و همچنین کود های شیمیایی و معدنی استفاده شود حتی در سطح دنیا محدود می باشد، 
چرا که استفاده از کود های شیمیایی معدنی برای افزایش کمیت و کیفیت محصولات رایج 
است.با این حال در سال گذشته حدود ۱۰۰ تن محصول زیتون ارگانیک در استان قم تولید 
شده است، البته در سطوح کوچک روستایی نیز محصول ارگانیک تولید می شود که آمار 
رسمی ندارد.وی در ادامه به روند اجرای طرح IPM در استان اشاره کرد و بیان داشت: از 
سال های گذشته تاکنون روند صعودی در اجرای سطوح طرح IPM داشته ایم و هم اکنون 
حدود ۲ هزار هکتار سطح اجراییIPM و تولید محصول سالم در پسته، گیلاس، انار، صیفی 

جات و گلخانه داریم و هر ساله بر سطح و کیفیت اجرا افزوده می شود.

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان قم :

واحدهای تولیدی  می توانند مانند 
شرکت های دانش بنیان جذب نیرو نمایند

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان قم گفت :واحدهای تولیدی مستقر در شهرك 
ها و نواحی صنعتی قم می توانند مانند شرکت های دانش بنیان نسبت به جذب نیروی 

مورد نیاز خود از این طریق سایت)Inre.ir( اقدام کنند.
امیر طیبی نژاد در بازدید از نواحی صنعتی با اعلام این خبر اظهارداشت: بمنظور تامین 
نیروی انسانی کارآمد و کاهش هزینه های جذب اولین آزمون استخدامی شرکت های 
خصوصی و دانش بنیان در ۲۶۶ عنوان شغلی و در دومرحله مجازی و حضوری برگزار 
می شود.وی با بیان اینکه این اقدام سبب افزایش بهره وری در امر مدیریت منابع انسانی 
می شود افزود: این آزمون ویژه شرکت های دانش بنیان برگزار می شود ولی با پیگیری 
های جدی سازمان صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران، این فرصت فراهم شده است 
تا واحدهای تولیدی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی نیز همانند شرکت های دانش 
بنیان بتوانند نسبت به جذب نیروی مورد نیاز خود از این طریق اقدام کنند.طیبی نژاد با 
تشریح خدمات این آزمون برای واحدهای تولیدی مستقر در شهرك های صنعتی قم گفت: 
واحدهای صنعتی می توانند از خدمات ثبت درخواست نیروی انسانی، حضور  در فرایند 
های مصاحبه حضوری و کمیته داوران، شرکت در طراحی معیار های سنجش افراد در 
مرحله حضوری، دسترسی به پرتال متقاضیان حضور در آزمون و ثبت درخواست افزودن 
مشاغل جدید به دفترچه آزمون برخوردار شوند.وی با بیان اینکه برگزاری این طرح برای 
جویندگان کار و واحدهای صنعتی فرصتی مناسب را ایجاد کرده است، ادامه داد: مدیران، 
Inre.(سرمایه گذاران و فعالان تولیدی شهرك های صنعتی قم می توانند با مراجعه به سایت

ir( نسبت به ثبت درخواست خود اقدام کنند.

رئیس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش و پرورش قم  اعلام کرد

تشکیل ۱۰6۰ انجمن اولیا و مربیان در مدارس قم 
رئیس اداره انجمن اولیا و مربیان اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: یک هزار و ۶۰ 
مدرسه در این استان واجد شرایط تشکیل انجمن اولیا و مربیان است که انتخابات در این 

مدارس برگزار و انجمن تشکیل شده است. 
علی یوسفی در گفت و گو با ایرنا به مناسبت آغاز هفته پیوند اولیا و مربیان، افزود: مدارسی 
که بیش از ۱۰ دانش آموز داشته باشد و جزو مدارس بزرگسالان نباشد، واجد شرایط 
تشکیل انجمن اولیا و مربیان است. وی بیان کرد: به ازای هر ۳۰۰ دانش آموز، پنج ولی در 
انجمن عضو می شوند و به ازای هر ۵۰ دانش آموز اضافه یک ولی دیگر به انجمن اضافه می 
شود. وی اضافه کرد: جمع اولیا حداکثر باید ۱۳ تن عضو اصلی و سه عضو علی البدل باشد 
و در هر انجمنی نیز به صورت ثابت چهار مربی شامل مدیر، یکی از معاونان، مربی پرورشی و 
یک نماینده از سوی معلمان به عنوان اعضای شورای انجمن اولیا و مربیان انتخاب می شوند.

یوسفی با بیان این که انجمن اولیا و مربیان یکی از ارکان مدرسه است، ادامه داد: این 
انجمن وظایفی از جمله برنامه ریزی، تصمیم گیری، مشارکت و نظارت بر برنامه ها و اقدام 
هایی که باید در مدرسه انجام شود، برعهده دارد. وی بیان کرد: انجمن اولیا و مربیان باید با 
تشکیل کارگروه های تخصصی نسبت به جلب مشارکت فکری اولیایی که از نظر تخصص 
و مهارت در مسائل مختلف کارشناس هستند، تلاش نماید. وی افزود: انجمن های اولیا و 
مربیان باید در هر ماه حداقل یک جلسه مشورتی، مهارتی و تخصصی در زمینه های مختلف 
از جمله سرویس دانش آموزان، کلاس های فوق برنامه و حمایت از دانش آموزان نیازمند 
تشکیل دهد. یوسفی به برنامه های هفته پیوند اولیا و مربیان اشاره و اضافه کرد: در این هفته 
از فعالیت انجمن های سابق و اعضای نمونه آن ها تجلیل می شود و همایشی نیز برای تبیین 
جایگاه انجمن ترتیب یافته است. وی، برگزاری آیین های صبحگاهی با برنامه های هفته 
پیوند اولیا و مربیان، مسابقه های کتابخوانی، مقاله نویسی و شعرخوانی و برگزاری جلسات 
آموزش خانواده با هدف ارتقاء آگاهی اولیا دانش آموزان را از دیگر برنامه های این هفته عنوان 
کرد. به گفته وی، سال گذشته انجمن اولیا و مربیان در بیش از یک هزار مدرسه تشکیل شد 
و ۹ هزار تن از اولیا و مربیان عضو این انجمن ها بودند. از ۲۴ تا ۳۰ مهرماه هفته پیوند اولیا 
و مربیان است؛ »انجمن اولیا و مربیان کارآمد و مدرسه سرآمد« شعار امسال این هفته است.

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم خبرداد

تکریم 343۰ خانواده شاهد و ایثارگر قم 
در قالب طرح سپاس

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: طی شش ماهه اول امسال ۳۴۳۰ 
دیدار با خانواده معظم شهدا و ایثارگران صورت گرفت.

  سردار سید جواد هاشمی روز دوشنبه با اعلام این خبر افزود: این دیدارها در قالب طرح 
های مختلف به مناسبت های مختلف ملی و مذهبی و در طرح سپاس دیدار از خانواده 
معظم شهدا در طول سال انجام شده است. وی ادامه داد: از این تعداد ۱۹۰ دیدار با حضور 
مدیرکل بنیاد در مناطق شهر و روستاها صورت گرفته که در برخی از این مراسم ها حضور 
مسوولان ملی،  استاندار قم،  ائمه جمعه و  علما را شاهد بودیم که از حضور در این دیدارها 
استقبال کردند. وی اضافه کرد: دیدار از خانواده معظم شهدا مایه دلگرمی خانواده ها،  تکریم 

و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و الگوسازی از اسوه های ایثار و شهادت در جامعه است.
هاشمی ادامه داد: این دیدارها با توجه به کهولت سن والدین معظم شهدا و مشکلات 
جانبازان به نوعی مراجعه معکوس و مراجعه خادمان به مخدومین شان است تا از این طریق 

ضمن دیدار مسایل خانواده ها نیز پیگیری و مورد بررسی قرار گیرد. 

رییس هیات مدیره خانه مطبوعات استان البرز خبر داد

اکبر حیدری مدیرعامل خانه مطبوعات
 استان البرز شد

جلسه  چهاردهمین  در  حیدری  اکبر 
البرز  استان  مطبوعات  خانه  مدیره  هیات 
مطبوعات  خانه  جدید  مدیرعامل  بعنوان 
این استان انتخاب شد. رییس هیات مدیره 
خانه مطبوعات ضمن بیان گزارشی از این 
جلسه و موارد مطرح شده درآن گفت: در 
این جلسه موارد مختلفی از جمله نمایشگاه 
مطبوعات که در اول آبان ماه برگزار می شود 
مطرح و برنامه ریزی های لازم در این زمینه 
انجام شد.رضا عباس زاده اظهار کرد: از دیگر 
دستورات این جلسه انتخاب مدیرعامل خانه 
مطبوعات استان بود که اکبر حیدری عضو 
هیات مدیره این خانه با ارایه نظرات و برنامه 

های خود به عنوان مدیر عامل خانه مطبوعات انتخاب شد.عباس زاده ادامه داد: امیدوارم 
با حضور وی خانه مطبوعات استان تعامل و همکاری های بیشتر ی در این حوزه با رسانه 
ها برقرار کند و مشکلات صنفی روزنامه نگاران و خبرنگاران با حضور  مدیر عامل جدید 
خانه مطبوعات مرتفع شود.رییس هیات مدیران خانه مطبوعات استان همچنین همدلی 
و جذب مشارکت حداکثری در خصوص روزنامه نگاران را از مهمترین اولویت های هیات 
مدیره و مدیرعامل خانه مطبوعات برشمرده و تصریح کرد: امیدوارم فصل جدیدی در حوزه 

مطبوعات با حضور اکبر حیدری مدیرعامل جدید خانه مطبوعات استان البرز رقم بخورد.

گزارش :مهتاب افشین نسب

پرده نقره ای در ۶ هفته گذشته شاهد اکران ۱۰ فیلم جدید 
در گروه سنی بزرگسال بود که از میان آنها فیلم نگار همچنان 
رکورددار فروش کلی است. آمار فروش دو فیلم زرد و خانه 
دختر در هفته ای که گذشت اما نشان از تغییر احتمالی رکود 

گیشه ها در آینده نزدیک دارد. 
در میان فیلم های تازه اکران شده سینما، فیلم »نگار« که 
اکنون کمی بیش از پنج هفته از اکران آن می گذرد، همچنان 
رکوردار فروش گیشه ها است. این فیلم با در اختیار داشتن 
۱۳۷ سالن سینما تاکنون به فروش بالای دو میلیارد دست 

یافته است. 
در همین حال، تجربه فروش بالای دو فیلم تازه اکران شده 
»زرد« و »خانه دختر« در یک هفته گشته نشان داد، که شاید 
به زودی شاهد تغییر رکورد در گیشه ها باشیم. فیلم زرد با 
وجود در اختیار داشتن نیمی از تعداد سالن هایی که در اختیار 
فیلم نگار است، در کمی بیش از یک هفته از زمان اکران یک 
میلیاردی شد. این فیلم با فروش نزدیک به ۸۰۰ میلیون تومان 
در هفته ای که گذشت توانست گوی سبقت را در فروش 

هفتگی از نگار برباید.
فیلم خانه دختر نیز در روز نخست اکران به ۱۱ سانس فوق 

 العاده رسید و ۶۵ میلیون تومان فروش داشت. 
در ادامه نگاهی به تازه ترین فیلم های سینمایی، وضعیت 
اکران آنها و برخی نقدهای مثبت و منفی در مورد آنها خواهیم 

داشت. 
�وقتی�»زرد«�رکورد�می�زند��

فیلم سینمایی زرد به کارگردانی و نویسندگی »مصطفی 
تقی  زاده« و تهیه کنندگی »کامران مجیدی« محصول سال 
۱۳۹۵ است که »بهرام رادان« و »ساره بیات« به ایفای نقش 
های اول آن می پردازند. در خلاصه داستان این فیلم سینمایی 
آمده؛ آدم های عجیبی هستیم... امروزمون با فردا خیلی فرق 

می کنه.
همچنین مهرداد صدیقیان، شهرام حقیقت دوست، بهاره 
کیان افشار، آناهیتا درگاهی، علیرضا استادی، امیرعلی نبویان، 
متین ستوده، مرتضی تقی زاده، علی صالحی، شهروز دل افکار، 
حسین نائینی، فرهاد مهدوی و حسین مهری در »زرد« به 

ایفای نقش می پردازند.
در مورد این فیلم که در یک هفته گذشته رکورددار فروش 
گیشه بوده، نقدهای مثبت و منفی وجود دارد. »مهیار محمد 
ملکی« منتقد سینما، در نقدی می نویسد: زرد را می توان به 
مثابه فروپاشی یک ذهن دانست فیلمی که در اولین تجربه 
جدی کارگردانی و فیلمنامه نویسی تقی زاده به شدت خود را 
خوش ساخت و جذاب نشان می دهد فیلمی کاملا مخاطب 

پسند و صد البته داستانی می باشد.
»افشین علیار« منتقد دیگری است که در مورد فیلم زرد 
نظر متفاوتی دارد. وی در نقدی آورده است : به هر شکل حتی 
با زبان الکن فیلم زرد توانسته به بخشی از جامعه ی کنونی 
بپردازد اما بهتر می بود تقی زاده با پردازشی متمرکزتر زرد را 

به عنوان فیلم اولش می ساخت.
»خانه�دختر«�و��11سانس�فوق�العاده�در�یک�روز��

فیلم سینمایی »خانه دختر« به کارگردانی »شهرام شاه 
حسینی« و نویسندگی »پرویز شهبازی« یکی از تازه ترین و 
البته پرحاشیه ترین اکران های این روزهای سینما است که 
در روز نخست اکران توانست ۶۵۰ میلیون بفروشد و به ۱۱ 
سانس فوق العاده برسد. بازیگران این فیلم که پس از چندین 
ماه توقیف، با اعمال برخی تغییرات، هم اکنون روی پرده نقره 
ای قرار دارد، عبارتند از: حامد بهداد ، رعنا آزادی ور ، باران 
کوثری ، پگاه آهنگرانی ، بابک کریمی ، رویا تیموریان ، بهناز 
جعفری ، محمدرضا هدایتی ، نسیم ادبی ، امیرعلی نبویان ، 
پردیس احمدیه ، نادر فلاح ، مانی شاه حسینی ، احمد یاوری 
، مهری آل آقا ، فریماه ارباب ، شایان یاوری ، یاسمن ترابی ، 
علی ناصری ، میر منصور کاظمی ، امیر منصور فلاح ، حنیف 
سلطانی ، حمید نیری ، سعیده رودبارکی ، فوژان قبادیان ، مونا 
مظلوم نژاد. در خلاصه داستان فیلم آمده است: مرتضی قصد 
دارد خانه کوچک  شان را زیر قیمت بفروشد تا زودتر از محله 

و نگاه سنگین مردمانش فرار کند.
کفه دیدگاه های مثبت در مورد فیلم خانه دختر سنگین 
تر از دیدگاه های منفی است به گونه که »مسعود فراستی« 
منتقد سخت گیر سینما در نقدی کوتاه در مورد این فیلم 
آورده است: فیلم خیلی بدی نیست اما الکن است در آخر ول. 

و این قطعا بخش مهمش به فیلمنامه بر می گردد.
»یاسمن خلیلی فرد« منتقد سینمایی دیگر است که در 
نقدی که با عنوان »پشت پرده ابهام« که همزمان با جشنواره 
سی و سوم فیلم فجر در روزنامه »بانی فیلم« منتشر شد، 
می نویسد: »خانه دختر« را می توان یکی از بهترین فیلم 
درباره  دانست.  بازیگری  لحاظ  به  دوره جشنواره  این  های 
»خانه دختر« می توان صفحه ها نوشت. فیلمی که یکی از 
قوی ترین فیلم های جشنواره تا به امروز بوده است. »خانه 
دختر« یکی از بهترین و متفاوت ترین است. تقریباً قابل پیش 
بینی است که فیلمنامه ای از پرویز شهبازی تا چه حد می 
تواند رئالیستی و درعین حال پرکشش از آب درآید. به لحاظ 
موقعیت کاراکترهای داستان و فضاسازی، فیلم دور از ساخته 
های شهرام شاه حسینی و بسیار نزدیک به آثار پرویز شهبازی 
یادآور  آنها  روابط  نوع  و  دانشجو  دختران  موقعیت  است.  
موقعیت مریم در فیلم »دربند« است، اما برخلاف »دربند« که 
در آن بحران آنچنان جدی و دردناک نیست و داستان بیشتر 
بر پایه شخصیت هایش بنا شده است در »خانه دختر« این 
بار از همان آغازین لحظات درام، شاهد یک گره افکنی اساسی 
در فیلم هستیم که تا لحظات پایانی فیلم پاسخی به آن داده 

نمی شود و همین مسئله کشش فیلم را دوچندان می کند.
»نگار«؛�پرفروش�اما�پر�رقیب��

 فیلم سینمایی »نگار« به کارگردانی »رامبد جوان« که 
حالا پنج هفته از اکران آن می گذرد، اگرچه در یک ماه اخیر 
درصدر پرمخاطب ترین ها قرار داشته، این هفته با اکران فیلم 

زرد و فروش ۷۸۰ میلیونی آن در سینماها، در مقام دوم فروش 
های هفتگی سینما قرار گرفت.

آتیلا  حقیقی،  مانی  فروتن،  محمدرضا  جواهریان،  نگار 
پسیانی، فریبا کامران، علیرضا شجاع نوری، افسانه بایگان، 
اشکان خطیبی، علیرضا آقاخانی و محمود کریمی بازیگران 

این فیلم سینمایی هستند.
فیلم سینمایی »نگار« روایت دختری است که پس از مرگ 

پدرش برای اموال او با دوستان پدر درگیر می شود....
»نزهت بادی« منتقد، در نقدی دردرباره نگار می نویسد: 
جوان فیلمش را جسورانه آغاز می کند اما بجای اینکه در 
طوی مسیر آن را عمیق تر کند و گسترش دهد پا پس می 

کشد و با محافظه کاری آن را به پایان می رساند.
»نیما حسنی نسب« منتقد سینما نیز در نقدی درباره این 
فیلم آورده است: امتیاز نگار خطرپذیری و جسارت فیلمساز و 
اشکال بزرگش محافظه کاری در اجراست. فیلم می خواهد 
ذهنی و توهمی جلوه کند اما تریلر واکشنی مطلوب تماشاگر 
متوسط سینمای ایران هم باقی بماند. این تناقض اساسی 

باعث سرگردانی فیلم و و دست اندرکارانش شده است.
پیوستن�»مَلی�و�راه�های�نرفته�اش«�به�باشگاه���

یک�میلیاردی�ها
»ملی و راه های نرفته اش« تازه  ترین ساخته »تهمینه 
میلانی« نیز دیگر فیلم اکران شده این روزهای سینما است که 
پس از چهار هفته اکران، در هفته ای که گذشت با قرار گرفتن 
در رتبه چهارم فروش، در باشگاه یک میلیاردی ها جای گرفت. 
در این فیلم ملیحه، دختر جوان و کم  تجربه، عاشق جوانی به 
نام سیامک می  شود و بر خلاف میل خانواده، با او ازدواج می  
کند و به زودی تفاوت دیدگاه و اختلاف فرهنگی بین این دو 
آشکار می  شود. میلاد کی مرام، ماهور الوند، السا فیروزآذر، 
جمشید هاشم  پور، افسراسدی، جمشید جهانزاده، فرزانه نشاط  
خواه، ستاره اسکندری، فلور نظری و بابک قادری در فیلم 
سینمایی »ملی و راه های نرفته اش« ایفای نقش می کنند. 
منتقدان اثر تازه تهمینه میلانی را دغدغه مندِ زنان و در مسیر 
نگاه همیشگی حاکم بر فیلم های میلانی ارزیابی می کنند.  
افشین علیار در نقدی درباره این فیلم در روزنامه »هنرمند« 
می نویسد: تهمینه میلانی در ادامه ی فیلم های دیگرش مَلی 
و راه های نرفته اش را ساخته است، نگرش و نگاه فیلمساز از 
اولین ساخته اش تا خلق این اثر هیچ تغییرِ محتوایی نکرده 
است و کماکان آسیب اجتماعی و اساسا مسئله ی زنان و نقش 
آنها در اجتماع یا خانواده برایش اهمیت بسزایی داشته است 
، میلانی صرفا یک فیلمساز فمینیست است که می کوشد 
ابعاد نگاهش را گسترده کند اساسا سینمای میلانی ضد مرد 
است و همیشه برای زنان فیلمش سنگ تمام می گذارد تا 
از آن ها قهرمان بسازد بهره گیری میلانی از خلق شخصیت 
زن و آسیب های اجتماعی یا خانوادگی باعث شده او به یک 

فیلمساز فمینیست تبدیل شود.
»تابستان�داغ«�و�گیشه�ای�کمتر�از�انتظار��

فیلم سینمایی »تابستان داغ« به کارگردانی »ابراهیم ایرج  
که  است  سینما  روزهای  این  شده  اکران  فیلم  دیگر  زاد« 
هنرمندانی چون پریناز ایزدیار، علی مصفا، مینا ساداتی، یسنا 

میر طهماسب و صابر ابر در آن ایفای نقش می کنند.
این فیلم در مجموع پس از ۶ هفته نمایش فروشی نزدیک 
به یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان داشته است. این در حالی 
است که فیلمی چون »زرد« تنها در یک هفته نمایش به این 
میزان فروش دست یافته است. از اینرو بسیاری گیشه فیلم 
»تابستان داغ« را با وجود بازیگران مطرحی که در آن به ایفای 

نقش می پردازند، کمتر از حد انتظار برآورد می کنند.
»تابستان داغ« داستان نسرین است که نمی تواند به خاطر 
دختر شش ساله اش طلاق بگیرد، زندگی اش را جمع کرده، 
بی اطلاع شوهرش به گوشه ای از شهر پناه می برد و در 
مهدکودک بیمارستانی مشغول به کار می شود او مجبور است 
دخترش را در خانه تنها بگذارد، اما شوهرش آنها را پیدا می 

کند.

نگاه های  نیز  فیلم سینمایی  این  منتقدان در خصوص 
متفاوتی دارند. در حالی که یاسمن خلیلی فرد، در نقدی، از 
این فیلم دفاع کرده و می نویسد، »فیلم شروع خوبی دارد. 
داستان پر رمق پیش می رود و نقاط عطف و بحران آن در 
جای درستی از فیلمنامه قرار دارند که همه اینها نشان از دقت 
و تسلط فیلمنامه نویس به کارش دارد.«، »پیام مظاهری« 
منتقد دیگر، در نقدی که در سلام سینما منتشر شده آورده 
است: کاش آخر »جدایی نادر از سیمین« می نوشتند »این 
داستان ادامه دارد« که وقتی فیلم هایی مثل »تابستان داغ« را 
تماشا می کنیم، اینقدر از این شباهت در فرم و قصه و چالش 

ها و دغدغه های تکراری تعجب نکنیم. 
»من�و�شارمین«؛�کمدی�یک�میلیاردی��

»بیژن  کارگردانی  به  شارمین«  و  »من  سینمایی  فیلم 
شیرمرز« از دیگر آثاری است که پنج هفته  ای از نمایش آن 
در سینماهای سراسر کشور می گذرد. این فیلم در مجموع 
تاکنون یک میلیارد و ۳۱ میلیون تومان فروش داشته و در 
هفته ای که گذشت نیز فروش ۱۳۸ میلیون تومانی در گیشه 

برایش رقم خورده است.
ویشکا آسایش، پژمان بازغی، سحر قریشی، نیما شاهرخ  
شاهی، رامین ناصر نصیر، محمود جعفری،  آتش  تقی  پور، 
زهره حمیدی،  پورانداخت مهیمن، فریبا نادری، نیلوفر پارسا و 
گوهر خیراندیش و مجید صالحی بازیگران این فیلم سینمایی 

هستند.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است: همه ما یه نیمه 
گمشده داریم، اما فقط یه نفر تو دنیا هست که اسم نیمه 

گمشده اش »شارمین اصل کوپال« است.
و  من  درباره  نقدی  در  سینما،  منتقد  پارساپور«  »آرش 
شارمین می نویسد: به چند دلیل فیلم قابل احترامی محسوب 
می  شود. از مهم  ترین دلایل آن می  توان سوژه اصلی فیلم 
یعنی نقد و مبارزه با خرافه گرایی که مساله بسیار مشکل 
 سازی برای بعضی از خانواده ها شده است را نام برد. خرافه 
گرایی در این فیلم به هجو کشیده شده ولی این شوخی ها به 
حدی نیست که فیلم را تبدیل به یک اثر سینمایی لوده بازی 
کند. دومین دلیل احترام به فیلم هم در همین موضوع جا می 
گیرد. من و شارمین برخلاف فیلم های دیگر کمدی خانوادگی 
سال های اخیر، یک فیلم کمدی سخیف نیست و به شعور 

مخاطب خود توهین نمی  کند. 
»دریاچه�ماهی«�و�توفیق�اندک�در�گیشه��

»دریاچه ماهی« به کارگرانی »مریم دوستی« و نویسندگی 
»مصطفی رستگاری« با مضمون دفاع مقدس یکی از کم 
استقبال ترین فیلم های اکران شده در چند هفته اخیر است. 
این فیلم پس از ۴ هفته نمایش تنها فروشی ۲۳ میلیون تومانی 
داشته و توفیقی در گیشه نصیبش نشده است. دریاچه ماهی 
روایتی متفاوت از شهدای هنوز بر جای مانده کانال ماهی دارد. 
این فیلم نگاهی به وقایع پس از جنگ دارد و داستان چند 
خانواده را روایت می کند که در نقطه مشترکی به یکدیگر می 

رسند و در این میان عشق گمشده ای پیدا می شود.
حدیثه  هاشمی،  افشین  اسکندری،  ستاره  فلاح،  نادر 
تهرانی، صحرا اسدالهی، لاله اسکندری، حسین باشه آهنگر 
و مجتبی پیرزاده بازیگران »دریاچه ماهی« هستند. »محسن 
شهمیرزادی« منتقد، در نقدی که در سایت سلام سینما 
منتشر شده در انتقاد از دریاچه ماهی می نویسد: ساخت فیلم 
اشراقی نیاز به »جرات«، »سواد« و »اخلاص« دارد که اگر 
پای هر کدام از آنها لنگ بزند، فیلم سقوط مستقیمی خواهد 
داشت، به همین دلیل است که بسیاری ترجیح می دهند 

موضوعات دیگری را برای اثر سینمایی خود انتخاب کنند.
افشین علیار اما نگاه به مراتب مثبت تری به دومین اثر 
بلند سینمایی مریم دوستی دارد. این منتقد سینما در نقدی 
آورده است: فیلم ساختن با موضوع جنگ از یک فیلمساز زن 
آن هم در تجربه ی اولش به نوعی دغدغه به حساب می آید 
مریم دوستی با دغدغه و جسارت توانسته دریاچه ماهی را 
بسازد و اساسا زمانی که یک زن به موضوع جنگ می پردازد 

فضاپردازی ها لطیف و احساسی تر می شود؛ دوستی در 
ساخت فیلم دومش باید بیشتر به محتوا و تماشاگر توجه کند.

»ماجان«،�تجربه�ای�نه�چندان�موفق��
فیلم سینمایی »ماجان« به کارگردانی »رحمان سیفی آزاد« 
نیز پنج هفته ای است که روی پرده نقره ای رفته است. با این 
حال این فیلم در مجموع تاکنون ۹۴ میلیون تومان فروش 
داشته و در کمال تعجب در هفته اخیر فقط پنج میلیون تومان 
فروش داشته است. ناگفته نماند که تعداد اندک سینماهایی 
که در اختیار نمایش فیلم ماجان قرار گرفته نیز مزید بر علت 
شده است تا این فیلم تجربه تلخی را در اکران پشت سر 

بگذارد.
»ماجان« روایتگر قصه زوجی است که با چالش بزرگی در 

مواجهه با فرزند خود روبرو هستند.
مهتاب کرامتی، فرهاد اصلانی، سیما تیرانداز، بابک انصاری، 
بهنوش بختیاری به همراه بازیگر نوجوان محمدمهدی احدی، 
عرفان برزین و سارا میرایی بازیگران این فیلم سینمایی را 

تشکیل می دهند.
»سحر عصرآزاد« در نقد کوتاهی که در سایت سلام سینما 
درباره ماجان نوشته، آورده است: نوع نگاه حاکم بر قصه و 
شخصیت ها به گونه ای تخت و یک جانبه است. در واقع خط 
کشی سیاه و سفید بین خوب ها و بدها که از ابتدا جزیی از 
جهان بینی فیلمنامه و فیلم وده باعث شده تکلیف همه چیز 

از پیش مشخص باشد. 
دیگر نقدهای مطرح درباره ماجان نیز نگاه چندان مثبتی به 
این فیلم ندارند و تازه ترین اثر سیفی آزاد را فاقد استانداردهای 
یک فیلم سینمایی و در حد و اندازه یک تله فیلم می دانند. 
»محمد رضوانی پور« در بولتن روزانه جشنواره فیلم فجر، 
در نقدی درباره فیلم ماجان نوشت: »ماجان« دارای اغلب 
استانداردهایی است که یک فیلم را تبدیل به گزینه ای مناسب 
برای پر کردن کنداکتور آخر هفته شبکه های سیما می کند. 
یک قصه کلیشه ای و پر سوز و گداز که می  تواند به مخاطب 
تضمین دهد نیازی نیست »حواس جمع« پای فیلم بنشیند. 

»ایتالیا�ایتالیا«؛�دوهفته�ایِ�نیم�میلیاردی��
ایتالیا ایتالیا اولین تجربه کارگردانی »کاوه صباغ زاده« است 
که در ژانر کمدی، موزیکال، فانتزی ساخته شده است و پیش 
از این در بخش مسابقه سی و پنجمین جشنواره فیلم فجر به 
نمایش در آمد. در خلاصه داستان این فیلم آمده است: من 

دوستت دارم و این به تو هیچ ربطی نداره.
حامد کمیلی، سارا بهرامی، فرید سجادی حسینی، رضا 
سخایی، همایون ارشادی، جهانگیر میرشکاری، ناصر سجادی 
فهیمی  مهدی  و  مقدس  ناصر  کنگاوری،  پریناز  حسینی، 

بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
نقدهای مطرح در خصوص فیلم ایتالیا ایتالیا بیشتر مثبت 
است و فروش نیم میلیاردی این فیلم در طول نزدیک به دو 
هفته ای که از اکرانش می گذرد نیز می تواند مهر تاییدی بر 

نگاه مثبت منتقدان باشد.
»کیوان کثیریان« منتقد سینما در نقدی کوتاه درباره این 
فیلم در سایت سلام سینما نوشته است: فیلمی که حالش 
خوب است و یکی پشت دوربینش نشسته که به نظر می آید 
می داند چه می خواهد و دارد چه می کند را باید قدر دانشت.
»محمدرضا مقدسیان« اما اثر تازه کاوه صباغ زاده را فیلمی 
سرخوشانه و شوخ و شنگ می داند که با آغازی سریع و تازه 
که مخاطب را مجاب به همراهی می کند، در میانه دچار افتی 
محسوس می شود و در پایان به طرزی کلیشه ای و نه چندان 

غیر قابل پیش بینی به پایان می رسد.
»مالاریا«؛�دو�هفته�نه�چندان�رضایت�بخش��

به گزارش ایرنا ،مالاریا، آخرین ساخته »پرویز شهبازی« 
است که با وجود موفقیت در جشنواره های بین المللی، در 
نزدیک به دو هفته ای که از اکران آن می گذرد، کمتر از ۱۰۰ 
میلیون فروش داشته و گویی تاکنون بخت بلندی در میان 

مخاطبان داخلی نداشته است.
این فیلم روایت داستان یک دختر و پسر است که در تهران 
گردی های خود با یک گروه موسیقی خیابانی آشنا می شوند 
و این آشنایی اتفاقاتی را رقم می زند. پخش »مالاریا« برعهده 
شرکت فیلمیران است. ساعد سهیلی، ساغر قناعت، آذرخش 
فراهانی و آزاده نامداری از بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
مسعود فراستی در نقدی درباره این فیلم آورده است: واقعا 
بد است برای پرویز شهبازی که قدم به قدم و دم به دم به عقب 
برود تا به نفس عمیق اش برسد که فیلم بدی بود. عیار ۱۴ را 

او ساخته؟ شک می کنم.
»مهرزاد دانش« دیگر منتقد سینما نیز در نقدی که از او 
در سایت سلام سینما منتشر شده، درباره مالاریا می نویسد: 
دختر و پسر جوان این فیلم نیز همچون کامران و منصور 
نفس عمیق از خانه بیرون می زنند تا راهی برای گریز بیابند 
اما هر چه قدر انگیزه ی جوانان نفس عمیق به رغم خودداری 
فیلمساز از مستقیم گویی قابل درک بود، این جا برعکس با 
وجود پرگویی درباره وضع بد زندگی دختر در نزد خانواده اش 

، همچنان بلاتکلیف و تصنعی است.
در پایان باید یادآور شد در کنار مواردی چون جذابیت و 
رعایت استانداردهای فنی و کیفی فیلمسازی که به فروش 
بهتر فیلم ها در گیشه یاری می رساند، مولفه های دیگری 
چون مشهور بودن کارگردان و دیگر عوامل یک اثر نیز می 
تواند به خوش اقبالی آن اثر در گیشه منجر شود. حضور یک 
کارگردان و نویسنده مشهور در یک اثر سینمایی، بی شک 
به در اختیار گرفتن سالن های سینمایی بیشتر و در نتیجه 
فروش بالاتر نیز کمک می کند. از این رو کم اقبالی یا شکست 
یک اثر سینمایی در گیشه را فقط نمی توان به ضعف کمی و 
کیفی آن نسبت داد و در تحلیل چرایی این شکست باید به 
نکات یاد شده نیز توجه داشت. فیلمسازان به ویژه فیلمسازان 
جوان و تازه کار اما نباید در مراحل نخستین کار خود به دلیل 
یک تجربه ناخوشایند از فعالیت هنری خود پا پس بکشند. 
بی شک حضور مستمر و فعال در این عرصه و تلاش برای 
بهتر دیده شدن، در آینده ای نزدیک ناکامی ها را به موفقیت 

بدل خواهد کرد.

تازه های پرده نقره ای؛ از رکورد زنی تا کم اقبالی 

نتیجه رفت و آمدهای بسیار به مرکز مشاوره و دادگاه خانواده، مهر طلاق بر شناسنامه و 
رها شدن از زناشویی به اصطلاح طاقت فرسا است، غافل از این که دوران پس از طلاق برای 
برخی ، همانند سرابی است که به محض نزدیک شدن به آن از بین رفته و فرد مطلقه همانند 

آلیس در سرزمین عجایب، میان انبوه مشکلات سرگردان می ماند. 
طلاق آخرین و درعین حال نامطلوبترین راه حل برای پایان دادن به اختلافات زناشویی 
است که زندگی مشترک را ناممکن ساخته است؛ رخدادی که بنابر آمار ارایه شده از سوی 
سازمان ثبت احوال در ۹ ماه نخست سال جاری، ۱۳۵ هزار طلاق ثبت شده است یعنی 
درهر ساعت، ۲۰ نفر در کشور از زندگی مشترک رخت می بندند.  در این میان آمار زوج 
هایی که پیش از رسیدن به سالگرد ازدواج، از یکدیگر جدا می شوند یا با وجود گذشت 
چندین سال از زندگی مشترک و داشتن فرزند، تصمیم به پیوستن به جرگه مطلقه ها می 
گیرند، چشمگیر است. زوج هایی که دنیای پس از طلاق را دنیایی روشن و زیبا می بینند و 
پله های دادگاه خانواده را با هدف رسیدن به آن طی می کنند غافل از این که خلاصی پس 
از جدایی، سرابی است که با غروب زودهنگام از بین می رود.  با توجه به اهمیت این موضوع 
و در بررسی مشکلات و مصایب دوران پس از جدایی بر روی افراد طلاق گرفته به خصوص 
زنان، گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا، با »طهورا نوروزی« مشاور امور زنان و خانواده گفت 
و گو کرد.  به بیان این کارشناس، آمار طلاق در جامعه روندی صعودی به خود گرفته که 
قصور بخشی از آن به خانواده ها بر می گردد ، اما مقصر بعدی جامعه و سیستم های فرهنگی 

متولی در حوزه خانواده هستند که دنیای واقعی پس از طلاق را روایت نمی کنند. 
**رابطه نگاه حمایتی خانواده ها با نخستین جرقه طلاق 

نوروزی در این گفت و گو، به تغییر فرهنگ خانواده ها در پذیرش فرد طلاق گرفته 
اشاره کرد و آن را عاملی برای تشدید آمار طلاق عنوان کرد.  وی افزود: متاسفانه در جامعه 
ما فرهنگی باب شده که خانواده ها، از فرد مطلقه استقبال می کنند و همین پذیرش و 
پذیرایی، سوق به طلاق با کوچک ترین ناملایمتی را دامن زده است؛ بر خلاف گذشته که 
فضای بازگشت به خانواده، فضای جانکاهی برای آنان بود.  » این خود آسیب زا است؛ البته 

نه مانند افراط گذشته که عنوان می شد عروس با پیراهن سفید رفته و با کفن خارج شود و 
نه به تفریط کنونی که به دلیل مهیا بودن فضای محبت، مشوق طلاق شده است. بخصوص 
در میان زوج های زیر سه سال که پذیرش عاطفی والدین و حمایت های مالی آنان زیاد 
است. زمانی هست که بهترین و مناسب راه طلاق است اما این در مورد همه جدایی ها 
صادق نیست و نباید فراموش کرد که غیرعاقلانه ترین زندگی با فرزند ازعاقلانه ترین طلاق 

ها بهتر است. « 
**مشکلات اقتصادی، نخستین دست انداز مسیر مطلقه ها 

این مشاور خانواده، با اشاره به بحث های مالی و مشکلات درآمدی به عنوان نخستین 
مشکلی که افراد طلاق گرفته با آن روبه رو هستند گفت: عدم توانمندی اقتصادی به خصوص 
در میان زنان طلاق گرفته، آنان را به حداقل درآمد در شرایط نامناسب کاری وا می دارد که 
در بسیاری موارد، به دلیل اضطرار و نیاز، مورد سوء استفاده کارفرما قرار می گیرند.  به بیان 
نوروزی، خوشبینانه ترین حالت این سوء استفاده، مباحث مالی است به این معنا که در ازای 
مثلا ۱۴ ساعت کاری، حقوق ۸ ساعت کاری را به این افراد نیازمند بدهند و بدبینانه ترین 

حالت آن، سوءاستفاده های جنسی است . 
**انتخاب گزینه بدتر از روی تنهایی 

نوروزی اظهار داشت: انتخاب در دوران اضطرار روحی، عاطفی و احساسی، انتخاب هایی 
است که به مراتب بدتر، جان فرساتر و مشکل دارتر از انتخاب پیشین خواهد بود. به همین 
دلیل می توان گفت تنهایی و تفرّد، دومین مشکل احتمالی بر سر راه افراد طلاق گرفته است. 
این افراد به طور معمول از فشار مالی، روحی و عاطفی به ستوه آمده و تحت تاثیر این فشارها، 
با کوچک ترین ابراز محبت یا کلمات دلنشین افرادی که بر سر راه آنان قرار می گیرند، 
اشتباهات بد گذشته را تکرار می کنند. تکرار اشتباهات، نتیجه ای جز آسیب های روحی، 

فشارهای روانی و از بین رفتن اعتماد به نفس و در نهایت افسردگی در افراد مطلقه ندارد . 
** با فرزند یا بدون فرزند، دل نگرانی یکسان است 

این کارشناس در بخشی دیگر از این گفت و گو، به موضوع فرزندان طلاق و آسیب های 

پیش روی آنان و والدین اشاره کرد.  به بیان وی، بچه های طلاق، به دلیل زندگی دوگانه 
آسیب پذیرترین فرد این جدایی هستند. کودکان طلاق به دلیل اینکه با یک والد و حتی 
گاهی اوقات بدون آنها زندگی می کنند، عزت نفسشان کاهش می یابد. درست است که 
مطابق قوانین مدنی، حضانت با مرد است اما همین حضانت پدری، عواطفی دوگانه برای 
فرزندان به وجود می آورد که بر زندگی والدین هم سایه می اندازد.  دوری از فرزند هم برای 
فرد طلاق گرفته یک آسیب است. بعضی از زنان تحت هیجانات عاطفی اشتباه می کنند و 

حضانت فرزندان را برعهده می گیرند که این امر، خود آسیب های دیگری به همراه دارد. 
**طلاق و افزایش کج روی های اخلاقی

 این مشاور خانواده با ذکر تجربه کاری خود در مواردی که به وی مراجعه می کنند، افزود: 
طلاق در میان زندگی های با عمر بالای یک دهه و عموما افراد دارای فرزند، موضوعی نگران 
کننده ای است که در میان مراجعه کننده ها شاهد آن هستم. عدم درک متقابل، ناهماهنگی 
در تربیت فرزندان، مسائل مالی و روابط خارج از محیط خانواده از مواردی است که به این امر 
دامن زده است. به باور نوروزی، روابط باز بین زنان و مردان در محیط های کاری و اجتماعی، 
عامل شکاف زندگی ها شده است. اگر امروز در پرونده های حقوقی آمار خیانت را بالا می 
بینیم، به علت کمرنگ شدن روابط عاطفی میان اعضای خانواده است. با این توصیف می 
توان گفت طلاق در ازدواج های زیر سه سال بیشتر حول محور عدم سازگاری و نبود تناسب 
فرهنگی و تربیت میان زوج ها است اما در سال های بالاتر، بحث روابط فرازناشویی دامنه 

طلاق را گسترده کرده است. 
فرهنگ سازی، علاج کار قبل از عمل 

وی ادامه داد : اگر مردی بعد از جدایی به تنهایی به زندگی ادامه دهد، مشکل چندانی برای 
او در جامعه به وجود نمی آید؛ این در حالی است که تنهایی زنان بعد از جدایی، مشکلات 
متعددی را برای آنها ایجاد می کند. نوروزی در پایان تصریح کرد: در جامعه باید فرهنگ سازی 
شود که اگر زن و مردی به دلایل واقعی قادر به ادامه زندگی با یکدیگر نبودند و از یکدیگر 

جدا شدند، جامعه آنها را طرد نکند. 

فرار از مشکلات یا سراب 

دنیای پس ازطلاق چگونه است؟ 






